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Hana Masáková, 
starostka Kopidlna

Vážení spoluobčané,
dovolte mi přivítat vás v posledním vydání 

Kopidlenských listů v roce 2020.
Jednalo se o  velice zvláštní rok pro nás 

všechny. Ještě před příchodem jara jsme 
byli zasaženi první koronavirovou vlnou 
a  od  podzimních měsíců se potýkáme s  vl-
nou druhou. Všichni jsme se museli s  novou 
situací seznámit a  přijmout nová nařízení 
a opatření, i když to pro mnohé z nás nebylo 
a není jednoduché. Vyhlášení nouzového sta-
vu znamenalo např. uzavřené určité obchody 
a služby, divadla, kina, sportovní haly, neko-
nají se kulturní akce. Uzavřely se všechny ško-
ly, studenti, rodiče i učitelé se potýkali s online 
výukou a  nošení roušek začíná být běžnou 
součástí každodenního života. Nebyl to rok 
pro nikoho z nás jednoduchý a nezbývá nám 
než si přát, aby nadcházející rok postupně vše 
navrátil do běžných kolejí.

Školní areál se rozrůstá
I  přes tyto komplikace investice v  našem 

městě pokračují. Ve vnitřních prostorách bu-
dovy II. stupně základní školy byla provedena 
příprava na výtah a spojovací koridor. Fasáda 
v zadní části budovy je hotova a v přední čás-
ti se postupně renovuje historická část. Hrubá 
stavba mezi budovou školy a sportovní halou 
už začíná vykazovat rysy spojovacího korido-
ru a v dílnách byly zahájeny práce na střeše. 
Stavbě dodal krásný vzhled opravený plot 
kolem celého školního areálu, na  který jsme 
získali dotaci z  Ministerstva financí ve  výši 
2,65  mil. Kč. Celková realizační částka oplo-
cení školního areálu Kopidlno je 3,3  mil. Kč 
a  stavbu provedla firma Stavební centrum 

Hlušice, s. r. o., pan Martin Kafka. Kromě sta-
vebních prací, ke  kterým probíhají pravidel-
né kontrolní dny, pokračují přípravné práce 
na dokumentech k výběrovému řízení na  in-
formační systém a počítače do školy, vybave-
ní nábytkem do celé budovy II. st. a vybavení 
pomůckami na  jednotlivé předměty. Tyto 
dokumenty by měly být připraveny do konce 
tohoto roku tak, aby na začátku roku nového 
mohla být výběrová řízení spuštěna. I  když 
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jsme k  novému vybavení budovy provedli 
mnoho schůzek, další budou muset následo-
vat, aby byly všechny dokumenty, které patří 
k výběrovému řízení, v pořádku.

V loňském roce jsme žádali o dotaci na Mi-
nisterstvu pro místní rozvoj na akci Doplnění 
herních prvků v MŠ, ale neúspěšně. Přepraco-
vali jsme žádost a  podali ji letos znovu. Pře-
jeme si, abychom byli úspěšní a  mohlo dojít 
k rekonstrukci herních prvků před mateřskou 
školou.

Další žádost o  dotaci jsme podali na  akci 
Slepá místa v Kopidlně. Požádali jsme o dota-
ci na pět kusů kamer k vybraným místům, kde 
máme kontejnery pro třídění odpadu. Přidě-
lená dotace měla být ve  výši 100  %, a  proto 
ani šance na  získání finančního příspěvku 
nebyla velká. Ale jak se říká, pokud bychom 
podání nezkusili, neznali bychom odpověď. 
Přestože podaná žádost byla v pořádku a po-
rotě se náš záměr líbil, žadatelů bylo mnoho 
a  naše žádost o  dotaci nebyla podpořena. 
Nevadí, i neúspěch patří k této práci.

Dobrá zpráva pro Ledkov
Velkou radost máme z  přidělené dotace 

na  akci Přívodní vodovod Psinice–Ledkov 
ve  výši 3  mil. Kč z  Národního programu ži-
votního prostředí. Celková předpokládaná 
částka realizace je 6 mil. Kč. V současné době 
budou zahájeny práce na zadávací dokumen-
taci pro výběr dodavatele nejen na přivaděč, 
ale i  na  rozvody v  obci Ledkov. Následovat 
budou další žádosti o  dotaci směrované ne-
jen na  krajský úřad, ale i  na  Ministerstvo ze-
mědělství. Podobný postup nás čeká na akci 
Vrty Mlýnec.

Rozpočet ovlivní snížené příjmy
Blížící se konec roku vždy znamená spous-

tu práce nad sestavením návrhu rozpočtu. 
Na základě množství investic a koronavirové 
krize to v  letošním roce nebylo jednoduché. 
Sestavit daňové příjmy je v  takovémto ob-
dobí jako věštit z  křišťálové koule. Predikce 
daňových příjmů pro rok 2021 se z  mnoha 
zdrojů liší, ale víme, že určitě budou o  něko-
lik miliónů Kč nižší a k dalšímu snížení dojde, 
pokud bude ve  vládě přijat daňový balíček 
a bude zrušena superhrubá mzda. Už v letoš-
ním roce jsme museli provést škrty v rozpoč-
tu v  provozních výdajích, ale i  v  investičních 
ve  výši 3,4  mil. Kč. Pro rok 2021 je největší 
investiční částkou v rozpočtu dokončení sta-
vebních prací v  areálu ZŠ. Z  dalších investic 
se jedná o sběrný dvůr, veřejné osvětlení v uli-
ci Jičínská, další splátku na  výkup pozemků 
a prostředky pro opravu prostor pro zaměst-
nance místního hospodářství v  bývalém 
školním statku. Také jsou v  návrhu rozpočtu 

připraveny finanční prostředky k  rozdělení 
dotací spolkům a  například na  několik kul-
turních akcí, pokud nám to situace dovolí. 
Naší snahou je zapojit maximální množství 
finančních prostředků do  rozpočtu. Další 
úprava rozpočtu bude následovat podle pře-
bytku roku 2020.

Vážení spoluobčané, na  tomto místě bych 
vám chtěla velmi poděkovat za  zvládnutí 
situace, ať už jste si prošli nemocí, karanté-
nou, nebo vás zasáhla jakákoliv jiná ome-
zení. Poděkování také patří zaměstnancům 
města za  odvedenou práci. Dovolím si všem 
popřát pohodový adventní čas, krásné Vá-
noce a  do  nového roku pevné zdraví, hodně 
štěstí, rodinné pohody a  lásky a  pro nás pro 
všechny, ať ve zdraví a v klidu přečkáme tuto 
zvláštní dobu.

Hana Masáková, starostka
(mezititulky KL)
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Území/rok 2000 2004 2008 2012 2016 2020

Česká republika 33,64 % 29,62 % 40,30 % 36,89 % 34,57 % 37,95 %

Královéhradecký kraj 34,74 % 32,56 % 41,72 % 38,43 % 37,33 % 41,01 %

Okres Jičín 30,24 % 30,58 % 40,31 % 38,50 % 37,09 % 39,84 %

Kopidlno 23,57 % 20,68 % 32,35 % 28,96 % 27,43 % 29,53 %

Počet  
volených členů

Voliči  
v seznamu

Vydané  
obálky

Volební  
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platné  
hlasy

% platných 
hlasů

45 439 075 180 081 41,01 179 794 177 049 98,47

Pořadí 
podle počtu 
hlasů v KHK

Název volební strany 
Počet plat-
ných hlasů 
v KHK

Procento 
hlasů v KHK

Počet 
získaných 
mandátů 

Počet získa-
ných hlasů 
v Kopidlně 

Procento zís-
kaných hlasů 
v Kopidlně 

Pořadí podle 
počtu hlasů 
v Kopidlně 

1. Koalice ODS, STAN, VČ 41 668 23,53 12 56 11,38 3.

2. ANO 2011 39 037 22,04 12 131 26,62 2.

3. Česká pirátská strana 25 513 14,41 7 32 6,50 4.

4. Koalice ČSSD, Zelení 15 726 8,88 4 172 34,95 1.

5.
Koalice KDU-ČSL, VPM, 
Nestran.

14 738 8,32 4 23 4,67 5. – 6.

6. Koalice TOP 09, HDK, LES 13 891 7,84 4 17 3,45 8.

7. Svoboda a př. demokracie (SPD) 9 657 5,45 2 23 4,67 5. – 6.

8.
Komunistická str.Čech 
a Moravy

7 992 4,51 0 21 4,26 7.

9. Trikolóra hnutí občanů 5 478 3,09 0 11 2,23 9.

10. DSZ - ZA PRÁVA ZVÍŘAT 1 727 0,97 0 2 0,40 11.

11. ROZUMNÍ - Petr Hannig 1 295 0,73 0 0 0,00 12.

12. Volte Pr.Blok www.cibulka.net 327 0,18 0 4 0,81 10.

Okrsek Počet voličů v seznamu Počet vydaných obálek Počet platných hlasů Volební účast v procentech

Kopidlno 1461 410 404 27,65
Drahoraz  56 16 16 28,57
Mlýnec     67 34 31 50,75
Pševes  116 42 41 36,21
Kopidlno celkem 1 700 502 492 29,53

Krajské volby nabídly nové možnosti hlasování. 
Na volební účasti se koronavirus nepodepsal

Volby do  zastupitelstev krajů se konaly 
2. a 3. října 2020, ve volebních místnostech 
tradičně v pátek od 14 do 22 hodin a v sobo-
tu od 8 do 14 hodin.

V historii České republiky poprvé však vo-
lební místnosti a tradiční doba nebyly jediná 
možnost účasti na hlasování. Po  jarní první 
vlně onemocnění covid-19 se čekala druhá, 
podzimní vlna. Od léta rostl počet osob na-
kažených i osob v karanténě; v září už byl růst 
velmi rychlý. Podle zákonů o  volbách patří 
karanténa mezi překážky výkonu volebního 
práva. Řešení přinesl zákon č. 350/2020 Sb., 
o  zvláštních způsobech hlasování ve  vol-
bách do  zastupitelstev krajů a  do  Senátu 
v  roce 2020. Podle něho mohli voliči v  ka-
ranténě využít buď hlasování z motorového 
vozidla u  speciálního volebního stanoviště 
(bylo i v  Jičíně), nebo hlasování do zvláštní 
přenosné volební schránky, o  kterou pře-
dem požádali krajský úřad. Hlasování z mo-
torových vozidel probíhalo na všech stano-
vištích již ve středu 30. září 2020. O hlasování 
do zvláštní přenosné volební schránky mu-
sel volič požádat do čtvrtka 1. října 2020. I při 
náhradních možnostech hlasování bohužel 
existovali voliči, kteří z  důvodu karantény 
hlasovat nemohli. Náhradní možnost hlaso-
vání nikdo z kopidlenských voličů nevyužil.

Opatření na ochranu proti šíření nakažlivé 
nemoci poznamenalo i průběh voleb ve vo-
lebních místnostech. V době voleb už plati-
la povinnost nosit ve  vnitřních prostorech 
budov roušky; voliči si sundali roušku jen 
na  chviličku na  výzvu volební komise kvůli 
identifikaci. Voliči museli dodržovat rozestu-
py a používat dezinfekci. Členové okrskové 
volební komise průběžně dezinfikovali pro-
story, povrchy i psací potřeby.

Vážíme si toho, že členové okrskových 
volebních komisí byli ochotni při volbách 
pracovat i  ve  ztížených a  rizikových pod-
mínkách, a děkujeme jim za to. Do poslední 
chvíle jsme měli obavy, aby členové a zapi-
sovatelky okrskových komisí neonemocněli 
nebo se nedostali do karantény.

Přestože se volby konaly ve zvláštní, koro-
navirové době a byly provázeny riziky a mi-
mořádnými opatřeními, volební účast neby-
la nižší než při dřívějších krajských volbách.

Ze 111 obcí v  bývalém jičínském okrese 
mělo jen 12 obcí volební účast nižší než 30 % 
a  Kopidlno patří mezi ně (Běchary 23,83 %, 
Cholenice 21,58 %, Chomutice 28,83 %, 
Kopidlno 29,53 %, Kozojedy 28,97 %, Sběř 
26,00 %, Slavhostice 27,52 %, Staré Smrkovi-
ce 25,98 %, Volanice 28,57 %, Vršce 23,49 %, 
Vysoké Veselí 24,61 %, Žlunice 27,98 %).

Lenka Kropáčková
Údaje o volební účasti a o výsledcích voleb 

jsou čerpány z www.volby.cz

Jaký byl zájem o účast v krajských volbách v minulosti a letos

Výsledky voleb do zastupitelstev krajů – Královéhradecký kraj

Výsledky voleb v Královéhradeckém kraji a výsledky voleb v Kopidlně

Volby v Kopidlně podle jednotlivých částí města

Výsledky voleb v jednotlivých částech Kopidlna
Část města Kopidlno Drahoraz Mlýnec Pševes Kopidlno celkem

Volební strana Počet 
hlasů

Procento 
hlasů

Počet 
hlasů

Procento 
hlasů

Počet 
hlasů

Procento 
hlasů

Počet 
hlasů

Procento 
hlasů

Počet 
hlasů

Procento 
hlasů

Koalice ČSSD, Zelení 139 34,41 6 37,50 12 38,70 15 36,58 172 34,95

DSZ - ZA PRÁVA ZVÍŘAT 1 0,25 0 0,00 1 3,22 0 0,00 2 0,40

Svoboda a př. demokracie 
(SPD)

19 4,70 1 6,25 1 3,22 2 4,87 23 4,67

Česká pirátská strana 25 6,19 0 0,00 1 3,22 6 14,63 32 6,50

Koalice KDU-ČSL, VPM, 
Nestran.

21 5,20 0 0,00 2 6,45 0 0,00 23 4,67

Koalice TOP 09, HDK, LES 12 2,97 1 6,25 2 6,45 2 4,87 17 3,45

ANO 2011 111 27,48 2 12,50 9 29,03 9 21,95 131 26,62

Komunistická str.Čech 
a Moravy

19 4,70 0 0,00 2 6,45 0 0,00 21 4,26

Volte Pr.Blok www.cibulka.net 4 0,99 0 0,00 0 0,00 0 0,00 4 0,81

Trikolóra hnutí občanů 10 2,48 0 0,00 0 0,00 1 2,43 11 2,23

Koalice ODS, STAN, VČ 43 10,64 6 37,50 1 3,22 6 14,63 56 11,38

ROZUMNÍ - Petr Hannig 0 0 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00
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Jak vznikala Luční ulice v Kopidlně. 
Další parcely jsou na cestě

Úpravy v zájmu 
bezpečnosti

Autobusová 
zastávka prokoukla

V roce 2010 se začalo s výkupem pozem-
ků pro vznik nové ulice – stávající Luční 
– od  soukromých vlastníků do  vlastnictví 
města Kopidlna. Dne 30. 11. 2011 bylo vy-
dáno územní rozhodnutí na stavbu „Obytná 
zóna, lokalita č. 26 – komunikace a inženýr-
ské sítě Kopidlno“. Součástí bylo i  dělení 
pozemků a umístění sítí (komunikace, kana-
lizace, vodovod, elektrické vedení, veřejné 
osvětlení, plynofikace). Výstavba komuni-
kace a veškerých inženýrských sítí byla do-
končena v  roce 2014. Po  vydání územního 
rozhodnutí, již v roce 2011, bylo nabídnuto 
ke koupi celkem 15 parcel určených pro vý-
stavbu rodinných domů o výměrách od 800 
m2 až do 1040 m2. První z nich byla prodána 
v  roce 2012. První stavba rodinného domu 
byla povolena v červnu roku 2012, její kolau-
dace proběhla v lednu roku 2015.

V současné době je z celkového počtu 15 
rodinných domů v Luční ulici 10 zkolaudo-
vaných, 3 jsou rozestavěné a 2 zatím nebyly 
povoleny. Pro volbu názvu ulice byla vytvo-

řena mezi lidmi anketa, vítězným návrhem 
se stal název Luční.

Momentálně je plánována druhá etapa 
této ulice, ve  které se počítá s  vytvořením 
celkem 12 parcel určených pro výstavbu ro-
dinných domů. Pro tento záměr již byly vy-
koupeny potřebné pozemky do  vlastnictví 
města Kopidlna.

Pavel Bartoš

Počátky Luční ulice.

Současná Luční ulice.

Pozemky pro pokračování stávající ulice.

V  rámci pravidelných kontrol bez-
pečnosti a ochrany zdraví při práci jsme 
upozorňováni na drobné závady na za-
řízeních města, které se snažíme hlavně 
s  využitím pracovníků Místního hos-
podářství odstranit. Nyní byly oprave-
ny poklopy na  kanalizačních šachtách 
ve  dvorních prostorách za  městským 
úřadem, obnoveno žlutočerné šrafová-
ní u výtahu na pivo pro hospůdku Rad-
nice, opakovaně byly opraveny zádlaž-
by stávajících chodníků na  náměstí, 
hlavně v prostorách u pošty.                (jt)

Nová autobusová zastávka na  kopi-
dlenském náměstí dostala finální po-
dobu, když došlo k  vylepení označení 
místa s pohlednicí zámku.                          (jt)
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Jak bude fungovat knihovna Kopidlno
Přijatá krizová opatření v souladu s tabulkou PES (protiepidemický systém).  
Pro knihovny platí níže uvedená stupnice:

Stupeň Opatření 

1 Organizační a režimová opatření. 

2 Omezení počtu osob (1 osoba na 15 m2 provozní plochy), rozestupy 2 metry mezi 
zákazníky, režimová a organizační opatření. 

3 Omezení počtu osob (1 osoba na 15 m2 provozní plochy), rozestupy 2 metry mezi 
zákazníky, režimová a organizační opatření. 

4 Pouze výdej předem objednaných výpůjček a jejich vrácení přes výdejní okénko.

5 Pouze bezkontaktní výdej a vrácení výpůjček.

Opatření pro knihovnu Kopidlno dle 
jednotlivých stupňů: 

Stupeň 1  
• vstup je povolen pouze s ochrannými 

prostředky dýchacích cest (nos, ústa) 
• návštěvníci si musí před vstupem 

do  knihovny ošetřit ruce dezinfekcí, 
která je umístěna ve vstupní chodbě

• ostatní dle běžného režimu knihovny

Stupeň 2 
• otevřena všechna oddělení v běžnou 

půjčovní dobu 
• poskytovány výpůjční a ostatní služby  
• je nutné dodržovat minimální roze-

stup 2 metry
• počet osob v knihovně určuje knihov-

nice  
• vstup je povolen pouze s ochrannými 

prostředky dýchacích cest (nos, ústa) 
• návštěvníci si musí před vstupem 

do  knihovny ošetřit ruce dezinfekcí, 
která je umístěna ve vstupní chodbě

• vrácené knihy a  časopisy jsou 48 ho-
din v  karanténě, až poté se půjčují 
znovu 

Stupeň 3 
• otevřeno pouze oddělení pro dospělé 

čtenáře v běžnou půjčovní dobu  
• dětské knihy se mohou objednávat 

telefonicky nebo e-mailem 
• vstup pouze pro registrované čtenáře 
• poskytovány pouze výpůjční služby 

(půjčení a  vrácení knihovního fondu) 
a základní informační služby 

• ostatní služby není povoleno využívat 
(internet, kopírování, tisk a další) 

• pobyt uživatelů je omezen na nezbyt-
ně nutnou dobu 

• je nutné dodržovat minimální roze-
stup 2 metry 

• počet osob v knihovně určuje knihov-
nice 

• maximální výpůjčka 10 knih na  čte-
náře 

• vstup je povolen pouze s ochrannými 
prostředky dýchacích cest (nos, ústa) 

• návštěvníci si musí před vstupem 
do  knihovny ošetřit ruce dezinfekcí, 
která je umístěna ve vstupní chodbě

• vrácené knihy a  časopisy jsou 48 ho-
din v  karanténě, až poté se půjčují 
znovu 

Stupeň 4 
• funguje výdejní okénko na  chodbě 

KVC (chodba bude 3× denně dezinfi-
kována) 

• na chodbě se mohou současně zdržo-
vat maximálně 2 čtenáři 

• vstup je povolen pouze s ochrannými 
prostředky dýchacích cest (nos, ústa) 

• čtenáři si musí před vstupem do chod-
by ošetřit ruce dezinfekcí, která je 
umístěna u vstupu do budovy

• výpůjční doba je úterý a čtvrtek 9.00–
12.00 a 12.30–17.00  

• knihy se objednávají telefonicky nebo 
e-mailem (pouze registrovaní čtenáři) 

• maximální výpůjčka 10 knih na  čte-
náře 

• poskytovány pouze výpůjční služby 
(půjčení a  vrácení knihovního fondu) 
a základní informační služby 

• ostatní služby není povoleno využívat 
(kopírování, tisk a další) 

• vrácené knihy a  časopisy jsou 48 ho-
din v  karanténě, až poté se půjčují 
znovu 

Stupeň 5 
• knihovna uzavřena

Opatření platí ve  stejném rozsahu pro 
Knihovnu Mlýnec (pracovní doba čtvrtek 
17.00–18.00).

V Kopidlně 19. 11. 2020                                                                                  
Michaela Havelková

Vážení a  milí obyvatelé Kopidlna 
a  jeho okolí. Jmenuji se Michaela Ne-
zdarová a  jsem studentkou Univerzity 
Hradec Králové. Ve své diplomové práci, 
která se bude týkat historie cukrovar-
nictví a  jeho dělnictva, zahrnuju i  váš 
bývalý cukrovar v Kopidlně. Tímto bych 
vás všechny chtěla požádat a poprosit, 
zda se mezi vámi nenajde někdo, kdo 
měl mezi cukrovarnickým dělnictvem 
praprarodiče, prarodiče, či dokonce ro-
diče, kteří v  cukrovaru pracovali v  ob-
dobí 1918–1945, a  poskytl by mi tak 
krátký rozhovor, či případně dokonce 
dobové fotografie, které bych moh-
la do  své práce zařadit. Budu vděčná 
za jakýkoliv materiál, či jen i případnou 
zmínku. Kontakt na mou osobu je mož-
ný elektronicky na  e-mailové adrese 
michaela.nezdarova@uhk.cz či na te-
lefonním čísle 605 058 104.

Prosba o pomoc při pátrání 
po historii cukrovarnictví

Jak všichni bychom měli vědět, jsou to svátky 
narození Pána Ježíše. Mnozí lidé to však v pod-
statě nevědí, vidí v tom jen přejídání a pracovní 
volno. O letošních Vánocích je jasno, kam jsme 
to dotáhli bez jeho učení. Pán Ježíš totiž uměl 
vysvětlovat lidskou řečí rady a  přání duchov-
ního pána světa – Boha. Kdyby byly duchovní 
schopnosti uznávány jako přirozené, změnilo 
by se celé lidské společenství na zemi. Vládla by 
společná pohoda, láska a pokora – Boží králov-
ství.

Lidstvo si však zvolilo svoji cestu založenou 
na cizím majetku. To však fungovalo jen částeč-
ně a určitou dobu bez vedení Pána. Lidé chtěli 
dokázat, kdo je tady pánem, i za pomoci válek, 
což se nemohlo nikomu podařit. Ale i v takzva-
ném míru se tvoří různé strany, ale ne k dobru 
věci. Válčí mezi sebou nervově, tudíž bez vedení 
duchem, který by měl být vždy na prvním místě 
k  úspěchu. Naše chování již muselo být napo-
menuto vyšší mocí v  podobě viru. V  současné 
pro nás velmi tíživé době vidíme, jak se snaží 
státy mezi sebou vypomáhat. Mezilidské vzta-
hy jsou však stále ve válce nervů, a pokud si ne-
uvědomíme, že jsme tímto jednáním na špatné 
cestě, tak se blahobytu nedočkáme. Měly by si 
to již před volbami uvědomit politické strany, 
že tímto směrem není budoucnost, a začít bu-
dovat společně včetně duchovního zastoupení. 
Ať vládne pravice, nebo levice, nikdy není spra-
vedlnost a  slušný a  mírný člověk tam nepře-
žije. Měli bychom si uvědomit, že jsme všichni 
služebníci Boha, zanechat válek mezi sebou 
a  snažit se jeden druhému dělat radost, umět 
odpouštět, podobně jako v  rodině. Bylo by to 
velmi jednoduché, kdybychom se vrátili k  uče-
ní a výkladu Pána Ježíše. O letošních Vánocích 
k tomu máme příležitost.

Antonín Erben

Vánoce
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Milé děti, v naší knihovně se nějakým zá-
zračným a tajemným kouzlem objevil skří-
tek. Přenesl se k nám ze světa pohádek, aby 
tu dával pozor na naše knížky. Je u nás te-
prve pár dnů. Hrozně rád bádá v knihovně 
a čte si. Je to velký knihomol. Nejradši má 
samozřejmě pohádky o skřítcích. Ty, ve kte-
rých vystupují skřítci jako hodní tvorové 
a hrdinové, si čte i několikrát dokola. Kvůli 
své velké zálibě ve čtení má už trochu horší 
zrak, a proto nosí brýle.

Někdy se rád schovává, a tak není úplně 
jednoduché na něj narazit. A občas se zase 
rád předvádí a  ukazuje nebo vyvádí růz-
né neplechy. Například přemisťuje knížky 
do jiných oddělení, a pak nejsou k nalezení. 
Je to takový malý záškodník.

Děti má ale moc rád. Prý se moc těší, až 
nějaké pozná osobně. Říkal nám, že u nich 
v pohádkové říši ho oslovovali jen „Skřítku“. 
Vysvětlily jsme mu, že u nás má každý své 
jméno. To se mu natolik zalíbilo, že dostal 
nápad, ve kterém ho rády podpoříme. Až se 
budete zase chystat do knihovny, abyste si 
vypůjčili nějaké knížky, můžete zapřemýš-
let, jak by se náš skřítek mohl jmenovat. 

Všichni společně mu potom jméno vybe-
reme.

Až to bude možné, přijďte skřítka 
do  knihovny přivítat. Udělejte si procház-
ku s celou rodinou a zavítejte na návštěvu 
k nám nejen za knihami.

Knihovnice Míša

Najděte jméno  
pro knihovního skřítka
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Nekoukejme na nemocné a jejich rodiny jako na strašidla
Michaela Havelková o své zkušenosti s covidem 

Druhá vlna nového koronaviru nám ukáza-
la, že jarní počty nakažených byly jen slabým 
odvarem toho, jak úspěšně se dokáže nákaza 
šířit. Tak úspěšně, že když mi na přelomu září 
a  října zavolala vedoucí kopidlenského KVC 
Míša Havelková, rázem jsem i  já znal první-
ho pozitivního pacienta osobně. Teď, kon-
cem listopadu, mě proto zajímá, jak nemoc 
a zotavování zvládala a co ji na cestě s touto 
úplně novou zkušeností potkalo. Věřím, že 
její svědectví může být užitečné všem, kte-
ré blízké setkání s  covidem-19 možná ještě 
čeká…

Míšo, jak se cítíš od svého opětovného 
nástupu do práce?

Martine, cítím se o hodně lépe, ale stejně 
to ještě není ono. Únava mne neopouští. Ale 
věřím, že se časem vše vrátí k normálu (jestli 
to tedy už také nebude věkem ).

Byla jsi první pacient s covidem, které-
ho znám osobně. Gratuluji. Sice tě od  té 
doby spousta lidí dohnala a  z  covidu se 
stal skoro mainstream, ale prvenství ti už 
nikdo nevezme. Máš radost? 

Mám, představ si, že jsem si také říkala, 
že konečně znám někoho, kdo je pozitivní. 
I když jedna moje kámoška mi na moji zprá-
vu, že jsem pozitivní, odepsala, že to není nic 
nového, že mě jinou než pozitivní nezná. My-
slíš, že to byl kompliment?

Nepochybně. Ale dost srandiček. Zkus 
vzpomenout, jak to všechno začalo. Kdy 
jsi začala pociťovat první příznaky a  kdy 
tě poprvé napadlo, že by to mohlo být 
„ono“?

Tak tedy pěkně od  začátku. V  pondělí 
21. září jsem v práci začala pokašlávat, zleh-
ka. Stále mně něco vadilo v krku. V úterý jsem 
zůstala doma a  říkala si, že to vyléčím, jako 
běžnou chřipku, se kterou málokdo z  nás 
chodí k lékaři (nebo já tedy ne). Dva dny jsem 
měla teplotu, cítila jsem bolest kloubů a sva-
lů. Ve  středu se stavil syn a  chtěl, abych si 
došla k lékaři, ale mně se tak nechtělo. V pá-
tek jsem jela na středisko do Kopidlna. To už 
jsem ztratila i  čuch, takže to mě asi poprvé 
napadlo, že by to mohlo být ono.

Jak vypadal tvůj kontakt se zdravot-
nickým systémem? Jak probíhalo testo-
vání, co mu předcházelo a  co následova-
lo po  zjištění, že jsi pozitivní? Poděl se 
o  zkušenost s  námi, kterým se to (zatím) 
vyhnulo.

První kontakt se zdravotnickým systémem 
byl tedy na  středisku v  Kopidlně. Za  celou 
dobu mé nemoci mě neviděl ani jeden lékař, 
v kontaktu jsem byla telefonicky se zdravotní 
sestrou (to mi přijde trošku divné, ale zřejmě 

to jinak nejde). Na  testy se musíš objednat 
sám, rezervaci provádíš na stránkách nemoc-
nice Jičín. V pátek (25. 9.) jsem se objednala 
a  místo bylo až ve  středu (30. 9.). Samotný 
odběr nebyl tak hrozný, nebo možná proto, 
že mi nebylo dobře, jsem to ani tak necítila. 
Určitě jsem zažila horší věci. Ve čtvrtek (1. 10.) 
mi přišla SMS zpráva: COVIDtest:HM1972_
POZITIVNI. Kontaktujte prakt. lek. pro info. 
ON Trutnov. Dle pokynů jsem se pokoušela 
kontaktovat praktickou lékařku, ale marně. 
Volala jsem tedy na  hygienu, jak mám po-
stupovat. Paní byla celkem nepříjemná (ale 
i to chápu, zřejmě jim volá hodně lidí), pouze 
do  chvíle, kdy jsem řekla, že jsem pozitivní. 
Konkrétní informace, jak naložit s  nemocí, 
jsem dostala až následující den, kdy mi hygi-
ena volala sama.

A  teď k  tomu hlavnímu. Samotný prů-
běh nemoci. Facebookoví přátelé, kterým 
jsi průběžně servírovala střípky z  uzdra-

vování, mohli nabýt dojmu, že to vlastně 
není nic tak hrozného. Jak hodně jsi trpě-
la, jaké příznaky tě provázely, co bylo jiné 
než u „obyčejných“ viróz a co bylo nejhor-
ší?

Hned na  začátku musím napsat, že můj 
průběh nebyl nejspíš nejhorší, ale byl dlou-
hý. První dva dny jsem měla teplotu a celou 
dobu (jeden měsíc) nepříjemný kašel. Asi 
pátý den jsem ztratila čich a  necítila jsem 
opravdu nic (parfém, výpary z  kuchyně 
od  rodičů , prostě nic). Čich se mi ještě 
úplně nevrátil, ale je to lepší. Po celou dobu 
nemoci jsem pociťovala velkou únavu a bo-
lest svalů. Únava také stále přetrvává, ale to 
je prý normální. Takže nejhorší na tom byla 
únava.

Tři týdny jsem opravdu poctivě ležela (ono 
ani nešlo vstát) a  pouze vstávala na  jídlo 
a nutné potřeby .

Kolik času jsi celkově strávila kvůli co-
vidu v pracovní neschopnosti? Jak sis ten 
čas „užívala“? A  jak jsi snášela omezení 
kontaktu s rodinou a celkově se světem?

Na  neschopnosti jsem byla měsíc, poté 
jsem dostala ještě nařízenou dovolenou, 
takže do  práce jsem se vrátila po  měsíci 
a  půl. Už někde jsem psala, že jsem se vrá-
tila do dětství, starala se totiž o mě mamka, 
i  když jsme se moc neviděly, ale hlavně mi 
vařila. Jídlo vždy nechala na schodech. Vařila 
podle mé chuti, takže třeba k večeři byla kru-
picová kaše a tak. No není to parádní návrat 
do dětství? Se „světem“ (mým světem) jsem 
byla v kontaktu po  telefonu. Přátelům jsem 
to samozřejmě dala vědět, já jsem se za  to, 
že jsem pozitivní, nestyděla. Přišlo mi mnoho 
„pozitivních“ zpráv, že ne mne všichni myslí. 
To vás hodně povzbudí. Tašku s vitamíny mi 
na vrátkách nechala kámoška Lenka , v lé-
kárně mi balíček připravila Martina, Hanka se 
několikrát nabízela, že obstará, co potřebuji. 
Prostě mám ty nejlepší přátele. Ale jedna věc 
pro mě byla fakt zdrcující a  to byla nemož-
nost fyzického kontaktu s rodinou syna, hlav-
ně s  vnučkou Aničkou. Byla jsem odkázána 
pouze na fotografie. Ale asi to tak mělo být.

Díky za tento speciální, covidový rozho-
vor a  přeji tobě, jakož i  našim čtenářům 
hodně zdraví. Na  něco jsem zapomněl? 
Nějaké poučení z „krizového vývoje“?

Ty a zapomněl?  Poučení? Nepodceňuj-
me riziko nákazy. Ale zase na druhou stranu 
to nepřehánějme. Zažíváme věci, které ni-
kdo z nás nezažil, a nejspíš se máme poučit. 
A  hlavně, nekoukejme na  nemocné a  jejich 
rodiny jako na  strašidla (vlastní zkušenost). 
Musíme si tím projít všichni. Přeji hodně 
zdraví každému.

Ptal se Martin Žantovský

Míšina covidová léčba…

Krupicová kaše od maminky.

Vitamíny od Lenky.
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Top akce roku Etiketa ve zkratce s Ladislavem Špačkem

Dočkala jsem se a v úterý 15. září 2020 jsem 
přivítala v nové požární zbrojnici v Kopidlně 
mistra etikety pana Ladislava Špačka. Vše za-
čalo minulý rok v Praze, kde jsem absolvovala 
jednodenní seminář etikety. Neskutečné nad-
šení, dvě slova, která vystihují mé pocity. Se-
hnala jsem telefon na pana Špačka a s velkou 
trémou jsem mu zavolala. Byl velice příjemný 
a ochotný. Svůj program měl zaplněný na půl 
roku dopředu, takže termín byl předběžně 
domluven na září 2020. Proběhlo mezi námi 
několik e-mailů, ve  kterých jsme řešili nejen 
věci technické.

Na minutu přesný byl pan Špaček v samot-
ný den show, v  18 hodin auto zaparkovalo 
před novou hasičskou zbrojnicí. Vítat jsem jej 
šla opět s velkou trémou, ale zbytečně. Je to 
„neobyčejně obyčejný“ elegán, gentleman 
a charismatický muž. Myslím, že mou nabíd-
ku kávy bude dávat k dobru na svých semi-
nářích ještě dlouho. Naše dva druhy kávy 
– turecká nebo rozpustná – ho přivedly k mír-
nému zděšení. Vybral tureckou, kterou prý již 
asi 30 let nepil.

Připravená místa se postupně zaplnila 
a  etiketa ve  zkratce mohla začít. Zábavnou 
a  humornou formou jsme se naučili napří-
klad číst pozvánky na  společenské akce. Co 
znamená zkratka RLO (račte laskavě odpově-
dět), RSVP (potvrdit účast na telefon). Zaujala 

mne poučka – Nikdy nechodíme tam, kam 
nejsme zváni! Probrali jsme oblékání se všemi 
detaily. Smoking nosíme po 19. hodině, u ko-
šile ve smokingu neukazujeme knoflíky a no-
síme k němu lakovky. Žena, která doprovází 
muže ve smokingu, si může obléknout krátké 
i  dlouhé šaty. Naopak denní oblek nosíme 
do 18. hodiny a na nohách pouze šněrovací 
boty. Etiketa každodenních situací na  ulici, 
v kině, ve výtahu, v restauraci, v autě – prostě 
každý si vybral to své. Fotografie dokreslovaly 
příklady, jak má (nebo nemá) vypadat obleče-
ní a společenské situace dle etikety. Pan Špa-
ček do svého programu zařadil informace ze 
svého jedenáctiletého působení v roli mluvčí-
ho prezidenta Václava Havla. Jako doprovod 
prezidenta navštívil více než 50 zemí světa, 
setkal se s desítkami prezidentů a členů krá-
lovských rodin. Napsal mnoho knih nejen 
o etiketě. O přestávce a po skončení progra-
mu jsme si mohli knihy zakoupit a nechat si 
napsat věnování. Dvě hodiny utekly strašně 
rychle. Možná si někdy příště řekneme, jak 
třeba správně stolovat.

Jsem přesvědčená, že přívlastek top akce 
roku, který jsem si dovolila napsat, je na místě.

Děkuji všem, kteří se účastnili příprav akce, 
a hasičům za skvělé občerstvení a vzorně při-
pravené prostory zbrojnice.

Míša Havelková

Renovace výloh 
kadeřnictví

I na objektu města čp. 14 na náměstí 
došlo díky pracovníkům Místního hos-
podářství k  již potřebným údržbovým 
pracím. Byla provedena renovace výloh, 
čímž byl odstraněn problém se zatéká-
ním vody při silných deštích. Dřevěná 
výplň výloh byla obroušena, kompletně 
zatmelena a  nově natřena. Dále byla 
opravena část opadané fasády a římsy. 
Až nastane příhodná doba, je v  plánu 
i renovace vchodových dveří.              (jt)

Opravy na hřišti u KVC

Pracovníci Místního hospodářství 
provedli kompletní opravu oplocení ko-
lem hřiště u KVC, které bylo tak poniče-
né, že muselo být v některých místech 
nahrazeno novým. Došlo také k opravě 
herních prvků a prolézaček a k vyřezání 
dřevin v  místech pro sledování kamer, 
aby byli odhaleni pachatelé, kteří tato 
zařízení ničí.                                                (jt)
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Abeceda peněz opět v Kopidlně Distanční výuka  
na prvním stupni

Zprávy ze základní a mateřské školy

Na 1. stupni naší ZŠ se děti od 2. do 5. roč-
níku účastní projektu Abeceda peněz. Tento 
projekt úzce souvisí s  projektem Fairtrade. 
V rámci obou projektů probíhá na naší škole 
systematické seznamování dětí s problemati-
kou základních potřeb člověka. Děti si při vý-
uce uvědomují hodnotu peněz a  povinnost 
nejprve zaplatit věci nutné. Také se dozvídají, 
jak vypadá finanční situace v jiných (rozvojo-
vých) zemích.

V úterý 8. září 2020 na naši základní školu 
zavítaly v rámci projektu finanční gramotnos-
ti Abeceda peněz dvě milé pracovnice z Čes-
ké spořitelny. Zábavnou formou a záludnými 
otázkami provázely žáky třetí a poté i čtvrté 
třídy světem peněz. Vysvětlily základní poj-
my, například co je banka, výplata… Dále se 
všichni dozvěděli rozdíly mezi příjmy a výdaji. 
Děti vyplňovaly v pracovním sešitku zadané 
úkoly, aby lépe pochopily, za co mohou pe-
níze utrácet a jak se naučit vyjít s přiděleným 
rozpočtem. Beseda dětem přinesla mnoho 
nových poznatků o  principech hospodaření 
rodiny. Nakonec celá třída dostala za odmě-
nu malou sladkost. Budeme se těšit na další 

skvělou spolupráci.
Pro žáky druhé třídy bylo domluveno se 

správkyní haly, že zapůjčí prostory, aby se 
mohla akce Abeceda peněz realizovat. Děti 
si nejdříve povídaly o typech peněz, jaké jsou 
v rodině náklady a výdaje, jak si lze také něco 
ušetřit… A  potom se vydaly na  pomyslnou 
cestu do práce. Zaplatily za cestu, koupily si 
nákup, zkusily uložit peníze do  banky a  do-
zvěděly se spoustu informací o  finančnic-
tví z  běžného života. Na  konci cesty dostal 
každý své malé prasátko jako pokladničku 
a  k  tomu deset korun. Jednotlivě se moh-
ly rozhodnout, co s penězi udělají. Někdo si 
celou částku vložil do prasátka, jiný si koupil 
za část peněz ještě nějaký dárek a někdo vše 
utratil za drobnosti, které nabízela Česká spo-
řitelna. Akce trvala celou hodinu a děti moc 
bavila, byly pozorné a  pilně spolupracovaly. 
Ve třídě se děti ještě několik hodin matema-
tiky věnovaly pracovnímu sešitu na finanční 
gramotnost, který obdržely. Celou akci hod-
notíme všichni velmi kladně a děkujeme, že 
jsme mohli být její součástí.

Kolektiv učitelek 1. stupně

Covid-19 opět zasáhl. Tentokrát jsme měli 
jeden den k  dobru, abychom děti připravili 
na distanční výuku. V úterý 13. 10. byli žáci bě-
hem celého dopoledne seznamováni s úkoly 
a  zadáním práce pro vládou vyhlášené ob-
dobí distanční výuky. Ve všech třídách si žáci 
označili stránku, cvičení nebo dostali přehled 
práce pro dané období. Rodičům i  dětem 
byla nabídnuta možnost online spojení s vy-
učujícími v pracovní dny vždy od 8 do 11.30 
hodin. Prostřednictvím Bakalářů jim dále byly 
poskytnuty odkazy na výuková videa, multi-
mediální interaktivní učebnice a jiné nabídky, 
např. sledování ČT edu. Rodiče i  žáci hojně 
využívali spojení s vyučujícími různými tech-
nickými možnostmi (telefon, Bakaláři, e-mail, 
WhatsApp aj.). Tentokrát byla distanční výuka 
pro všechny povinná a osobní aktivity nemě-
ly zasahovat do výuky. Klasifikace byla dopo-
ručena a práce dětí hodnoceny.

Bohužel ani po  podzimních prázdninách 
nebylo dětem umožněno vrátit se do  školy. 
Pokračovala distanční výuka. K  jedné velké 
změně ale došlo. Učitelé byli proškoleni v pro-
gramu Microsoft Teams, dětem i pedagogům 
byly zřízeny účty na této výukové platformě. 
Od  začátku listopadu se stanovila pravidla 
online výuky. Na 1. stupni od 1. do 4. ročníku 
probíhá online výuka 4 dny v  týdnu, každý 
den 2 až 3 vyučovací hodiny. Začátek výuky 
je v  8 hodin, tedy o  půl hodiny později než 
za normálních okolností ve  třídě. Jeden vol-
ný den je určen k odevzdávání hotové školní 
práce a přebírání nových úkolů a pracovních 
listů.

Toto období je náročné pro všechny… 
I přesto se úkoly plní a k Microsoft Teamsům 
bývá připojena většina žáků třídy.

Hlavně vše ve zdraví vydržet.
Kolektiv učitelek 1. stupně
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Adaptační kurz 6. třídy v Příchovicích

Jak kurz viděli žáci

Adaptační kurz pro žáky šesté třídy se 
i  v  letošním školním roce konal v  prostře-
dí a okolí Jičínské chaty v Příchovicích, a to 
od 14. do 16. září 2020. První den kurzu nás 
čekala náročnější cesta vlakem a  autobu-
sem, do cíle jsme dorazili včas, cestou trochu 
unavení. Odpoledne jsme využili příjemné 
zázemí nedalekého penzionu U Čápa. V pro-
storu nově vybudované venkovní čítárny 
jsme si zahráli první týmové hry, seznámili 
se s programem adaptačního kurzu, někteří 
si užili atrakcí přírodního hřiště. V  průběhu 

Pondělí bylo dost hektické, pořád jsme 
přestupovali. Ale večer už byl klidnější, měli 
jsme diskotéku a  pak i  bojovku. V  úterý jsme 
se nasnídali a  šli jsme na  rozhlednu Štěpán-
ka. Docela mě bolely nohy. U  Štěpánky jsem 
našla putovní kamínek se žirafkou. Po  obě-
dě jsme vyrazili na  hřiště, kde byla trampo-
lína. Na  trampolíně jsem zkoušela salto, ale 
nic moc. Asi po  dvou hodinách jsme vyrazili 

večerního programu jsme se díky různým 
aktivitám lépe poznávali, pracovali větši-
nou ve  skupinách, soutěžili. Následovala 
celý den očekávaná diskotéka, a především 
stezka odvahy. Druhý den, dopoledne, byl 
na  programu pěší výlet ke  kamenné novo-
gotické rozhledně Štěpánka, ti odvážnější 
z nás vystoupali až ke krytému ochozu s vy-
hlídkou. Odpoledne jsme navštívili Muzeum 
Cimrmanovy doby a Maják Járy Cimrmana. 
Poslední večer našeho pobytu jsme opět vy-
užili k aktivitám v kolektivu třídy, zhodnotili 
průběh kurzu, rozdali pochvaly. Během dvou 
dnů plných týmových aktivit a her zaměře-
ných na  posílení kolektivu třídy jsme měli 
možnost lépe se poznat v  situacích, které 
bychom ve  škole nezažili. Společně jsme 
se učili vzájemné spolupráci, rozvíjeli své 
komunikační schopnosti, využili své krea-
tivity a upevnili tak vzájemné vztahy ve tří-
dě. Adaptační kurz jsme si, i díky krásnému, 
slunnému počasí, všichni užili, poznali jsme 
i okolí Příchovic. Věřím, že přesto, že se kur-
zu nezúčastnili všichni šesťáci, kolektiv třídy 
bude bezvadně fungovat.

Iva Komárková a Pavla Vohnoutová,  
třídní učitelka a asistentka pedagoga 6. třídy

na  rozhlednu Maják. Bohužel jsem tam mu-
sela mít roušku, kterou jsem ztratila, ale Nela 
měla náhradní, tak mi ji půjčila. Z té rozhledny 
byl nádherný výhled. Pak jsme ještě byli chví-
li na  hřišti. Ve  středu jsme se nasnídali a  jeli 
domů. Bohužel jsme zase museli několikrát 
přestupovat.

Daniela Šímová, 6. třída

Na  rozhlednu Štěpánka jsme šli po  cestě, 
která byla tak strmá, že jsme lezli po  čtyřech. 
Když jsme nakonec vylezli ke Štěpánce, objevil 
se vedle nás veliký kamenný kříž. Potom, co 
jsme si ho prohlédli a vyfotili se u něho, šli jsme 
ke Štěpánce a zjistili jsme, že ji právě otevřeli. 
Zaplatili jsme vstup a  úspěšně vylezli po  78 
schodech. Byla to nádhera. Tak krásná pano-
ramata jste ještě neviděli. Všechno jste měli jak 
na dlani. V nejvyšší části Štěpánky bylo všude 
sklo, cítila jsem se tam jako ve skleníku. Ti, co 
si mysleli, že se nebojí, se báli nejvíce. Konečně 
jsme vylezli ven. Všichni se fotili před Štěpán-
kou. Chvíli jsme si odpočinuli. Potom jsme 
objevili chůdy a samozřejmě je museli vyzkou-
šet. Našli jsme jinou cestu, která vedla z kopce 
a byla z asfaltu. Když jsme došli k chatě, všichni 
vyběhli do pokojů a svalili se do postelí celí vy-
čerpaní. Chvilku jsme byli na pokojích a potom 
jsme šli na oběd.

Eliška Novotná, 6. třída

V úterý jsme se rozhodli, že půjdeme na vý-
let. Potom se Patrik ujal vedení. Dlouhou 
dobu jsme šli do  kopce a  hrozně nás bolely 
nohy. Patrik nás potom vzal nějakou cestou 
do lesa. Pak už jsme došli na místo. Ta příroda 
byla nádherná. Kdo chtěl, mohl jít na rozhled-
nu, a  ostatní si mezitím mohli něco koupit. 
Chvilku jsme tam seděli a  potom jsme už šli 
na  chatu. Hrozně se mi líbila stezka odvahy. 
Někteří se hodně báli, ale zvládli jsme to. Šli 
jsme po  dvojicích nebo skupinkách. Muse-
li jsme obejít kostel a  dojít k  malému hřišti. 
Na  jedné houpačce ležely papírky s  našimi 
jmény. Našli jsme svoje jméno a  šli za  ostat-
ními.

Natálka Nagyová, 6. třída

Distanční výuka 
na druhém stupni

S  druhou vlnou koronavirové pan-
demie jsme v ZŠ opět přistoupili k di-
stanční výuce. V  prvním týdnu uza-
vření škol byla distanční výuka řešena 
formou zasílání domácích úkolů přes 
školní informační program Bakaláři. 
Po  podzimních prázdninách jsme za-
hájili distanční výuku prostřednictvím 
výukové platformy Microsoft Teams. 
V  tomto prostředí proběhly třídnické 
hodiny. Žáci i  učitelé si během těchto 
prvních setkání osvojili základní funk-
ce tohoto programu a  pokusili se od-
bourat technické problémy. Následně 
přešly jednotlivé třídy 2. stupně na vý-
uku podle nově vytvořeného online 
rozvrhu hodin v  rozsahu 10–12 hodin 
týdně v  jednotlivých ročnících. Žáci 
se v současné době učí v přímých on-
-line přenosech a domluva mezi učiteli 
a žáky probíhá hlavně přes MS Teams. 
Na  on-line hodiny se přihlašuje při-
bližně 80 % žáků. V porovnání s jarním 
obdobím je tato forma distanční výuky 
mnohem živější a dynamičtější a setká-
vá se u žáků i učitelů s mnohem větší 
oblibou a ohlasem.

Každý pracovní den od 8.30 do 9.30 
hod. nabízíme žákům druhého stupně 
a  5. třídy možnost dojít si do  budovy 
v Hilmarově ulici pro vytištěné materi-
ály. Na dveřích školní budovy jsou vy-
věšeny úkoly pro jednotlivé ročníky ze 
všech vyučovaných předmětů na daný 
týden. Žáci si můžou přijít ve stejný čas 
kromě pátku vyměnit nebo vypůjčit 
knížku ze školní knihovny.

Pedagogové 2. stupně ZŠ
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Druháci už mají čtenářský průkaz
Žáci z  2. třídy už mohou začít chodit 

do knihovny na svůj čtenářský průkaz. Do-
stali ho totiž od slečny knihovnice ve stře-
du 23. září, když byli slavnostně pasováni 
na čtenáře. Po krátkém vystoupení, které si 
společně s  třídní učitelkou připravili, složili 
slib čtenářů, poklekli na stupínek a byli me-

čem pasováni na čtenáře. Poté z rukou paní 
starostky, třídní učitelky i slečny knihovnice 
převzali šerpu, osvědčení, knížku i svůj prů-
kaz do  knihovny. Celá akce byla samozřej-
mě konána za  přísných hygienických pod-
mínek. Ale i  tak se druháčkům moc líbila 
a zaslouží si uznání, neboť během 14 dnů, 

když stále chyběla téměř půlka třídy, do-
kázali připravit pěknou podívanou pro své 
nejbližší. Přejme jim, ať je těch přečtených 
knížek co nejvíce.

Mgr. Ivana Pekárková, třídní učitelka

Odměnou byla návštěva Jump arény v Liberci
V loňském školním roce vyhlásil žákovský 

parlament při ZŠ Kopidlno soutěž o nejlépe 
vánočně vyzdobenou třídu. Vítěz dostal po-
ukaz od  pana ředitele na  jeden volný den 
bez výuky. Okolnosti s  nemocí covid-19 
umožnily výhru uplatnit až v letošním škol-
ním roce. A tak se třída 3. A vydala dne 1. 10. 
2020 do  Liberce do  Jump arény. Děti byly 
seznámeny s  prostředím, obdržely speci-
ální protiskluzové ponožky, trenér dětem 
vysvětlil pravidla a předvedl ukázku na spor-
tovní trampolíně. Poté následovalo 60 mi-
nut zábavy na  lezecké stěně, trampolínách, 
opičí dráze, basketbalu a vybíjené, skluzav-
kách atd. Po sportovním vyžití si děti mohly 
zakoupit občerstvení a drobné upomínkové 
předměty. Spokojené a  unavené odjížděly 
zpět do Kopidlna.

Mgr. Dagmar Zachovalová
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Návštěvu pohádkového festivalu vynahradil výlet lodí
Už konec minulého školního roku napoví-

dal, že ani ten současný nebude jako dřív. Vli-
vem koronavirové epidemie byla 1. září 2020 
mateřská škola otevřena v doprovodu protie-
pidemických opatření. Pro nás, zaměstnance 
MŠ, to bylo náročné organizačně, pro rodiče 
a  děti to bylo náročné emočně. Vše se ale 
nakonec zvládlo a do nového školního roku 
jsme vykročili pravou nohou.

V tomto školním roce se v MŠ Kopidlno bu-
dete setkávat s těmito zaměstnanci: ve spod-
ní třídě Žabiček vás zvesela vítá Aneta Trn-
ková, v  prostřední třídě se na  vás usmívají 
Sluníčka Lenka Pacltová a Bc. Radka Černov-
ská, třídu předškolních Stonožek vede Alena 
Matlasová a Veronika Simonová.

Od  1. října naše řady rozšířila Eva Vlasatá, 
tentokrát v roli asistenta pedagoga. Také ne-
smíme zapomenout na  Věru Zachovou. Ta, 
neustále ozbrojena dezinfekcí, dbá o čistotu 
v naší MŠ.

Po  dobrých zkušenostech z  minulých let 
jsme 16. září 2020 k nám na zahradu MŠ po-
zvali záchranáře Lukáše Svobodu, který pro 
děti připravil povídání o první pomoci. Za asi-
stence medvěda Teodora dětem velice mile 
vysvětlil, jak by se měly zachovat ve vážných 
situacích. Děti si vyzkoušely ošetřit svého ply-
šáčka, a když se dnes některého z přítomných 

dětí zeptáte, jaké číslo by měly volat pro při-
volání záchranné služby, bez zaváhání vám 
řeknou: 1 5 5.

Protože jsme se letos nemohli zúčastnit 
každoročního festivalu Jičín – město po-
hádky, zpestřili jsme si září jinak. Ve  čtvrtek 
17. září 2020 jsme se v 7.45 v hojném počtu 
nalodili na palubu autobusu, jenž nás dovezl 
do Poděbrad. Řádně označeni reflexní vestou 
a s plnými bříšky po svačince jsme se vydali 
do přístaviště, kde na nás již čekala majestát-
ní výletní loď Král Jiří. S vrčícími motory a vě-
trem ve vlasech nás Král Jiří nesl po hladině 
Labe směrem k soutoku, kde jsme se otočili 
a  jeli zase zpět. Celou plavbu provázelo hla-
sité „ahój!“, kterým děti neúnavně zdravily 
všechny kolemjdoucí. Po  hodinové plavbě 
jsme se opět ocitli v přístavišti, odkud už to 
bylo jen malý kousek na  nádherné městské 
hřiště. Abychom však zvládli to velké množ-
ství prolézaček a herních prvků, museli jsme 
se opět posilnit svačinou. S  těžkým srdcem 
jsme opouštěli toto „perfektní hřiště“, jak ho 
označili předškoláci, a vydali se přes náměstí 
opět k autobusu. Kromě krásného zážitku si 
děti odvezly lázeňské oplatky a  pohlednici. 
Výlet do  Poděbrad se opravdu vydařil, a  až 
bude přát počasí, určitě vám všem můžeme 
takový výlet jen doporučit!

22. září 2020 jsme si na zahradě MŠ pěkně 
procvičili bránice u Doktorské pohádky v po-
dání Nezávislého divadla. Byla to pohádka 
o tom, jak čarodějnici zaskočil bonbon. Malí 
i velcí se smáli, až se za břicha popadali! Slzič-
ky smíchu jsme otírali ještě během následu-
jící procházky a dobrá nálada nás neopustila 
po celý den.

Inspirovány dětskou verzí zdravotního kur-
zu, jsme požádaly, zda by pan Lukáš Svoboda 
uspořádal zdravotní kurz i  pro nás, učitelky. 
Kurz proběhl 8. října 2020 v odpoledních ho-
dinách v MŠ a díky skvělé přípravě pana lek-
tora jsme si vyzkoušely podání první pomoci 
v různých situacích: bezvědomí, dušení, pád 
z výšky, masáž srdce a masivní krvácení.

Ani v  této, epidemií sužované, době však 
s  dětmi nezahálíme a  stále procvičujeme. 
Tvoříme, cvičíme, zpíváme a vymýšlíme nové 
aktivity, aby ten náš, společně strávený čas 
byl nejen příjemný, ale hlavně přínosný pro 
rozvoj všech těch malých milých osobností, 
které nám byly svěřeny.

Kvůli hygienickým opatřením si bohužel 
rodiče nemohou naživo prohlédnout, co je-
jich děti vytvořily, ale my slibujeme, že vždy 
při výměně výtvorů nástěnky vyfotíme a vlo-
žíme na webové stránky ZŠ a MŠ Kopidlno.

Kolektiv MŠ

Celá řada obyvatel Kopidlna si jistě 
všimla počátkem října výstavy na  stro-
mech umístěné na kopidlenském náměs-
tí. Byla to jedna z  prvních veřejných akcí 
ZŠ a  MŠ Kopidlno, která usiluje o  získání 
titulu Fairtradová škola. Ale co se stalo 
s  plakáty po  jejím skončení? Rozhodně 
neskončily v  koši, ale byly využity jako 

výchozí materiál do  výtvarné výchovy. 
Nůžky, lepidlo, a zrodila se tvorba dadais-
tických koláží, samozřejmě opět s podtex-
tem fair trade. Ještě než žáci 9. třídy odešli 
na  distanční výuku, popustili uzdu svojí 
fantazii. Jistě tato dílka brzy po  návratu 
do  lavic dokončí a  opět představí veřej-
nosti na náměstí.

Další připravovanou akcí pro vyšší 
stupeň ZŠ je projektový den zaměřený 
na globální problémy. I zde je připraveno 
několik výukových lekcí a  aktivit, které 
jsou na fair trade zaměřeny. Touto formou 
jsou žáci postupně vedeni k vnímání světa 
v globálních souvislostech.

Mgr. Václav Hylmar

Co se stalo s výstavou?
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Potkaly se u zahradníků (Česká televize a Český rozhlas)

Zahradníci píší „korona básničku“

Zprávy zahradnické školy

25. listopadu 2020 zahájili žáci učebních 
oborů středních škol v Česku koronou pře-
rušený odborný výcvik. Úderem osmé ho-
diny ranní se do  výroby adventních věnců 
pustili zahradníci z prvních a třetích ročníků.

Po deváté hodině jejich práci začala, s mi-
krofonem v  ruce, sledovat Vladislava Wil-
dová, redaktorka Českého rozhlasu Hradec 
Králové. Krátce před desátou hodinou se 

v  pavilonu učeben objevil štáb České tele-
vize – regionální redakce Hradec Králové. 
Kameraman a  redaktorka Věra Hofmanová 
se okamžitě pustili do  díla. Práci kopidlen-
ských zahradníků tak nějakou dobu „doku-
mentovala“ současně dvě veřejnoprávní 
média.

Televizní štáb představil před polednem 
odborný výcvik kopidlenských zahradníků 

v  živém vstupu do  vysílání ČT 24. Natoče-
nou reportáž odvysílali v Událostech v regi-
onech.

Reportáž Vladislavy Wildové si můžete 
poslechnout v  podcastu Českého rozhla-
su Hradec Králové „Praktickou výuku pro-
vonělo jehličí. V  kopidlenské zahradnické 
škole vážou studenti adventní dekorace“ 
(26. 11. 2020).

Žáci 1. a 2. ročníku učebního oboru Za-
hradnické práce se během dálkové výuky 
českého jazyka vžili do role básníků. Každý 
měl za  úkol napsat část dílka, se kterým, 
pokud epidemická situace dovolí, poje-
dou školu reprezentovat na  literární pře-
hlídku na Technické univerzitě v Liberci.

Přečtěte si části, které přišly před uzávěr-
kou prosincového čísla Kopidlenských listů. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Aneta Bartoňová,  
2. ročník, učební obor Zahradnické práce

Škola když nám začala,
učitelé nás učili.
Korona se nám vrátila,
My zapnuli mobily.
Přes Teams teď posíláme zprávy
a všichni se zdravíme.
Raději bych šla do školy,
ale zatím být doma musíme. 

Zuzana Bubeníková,  
2. ročník, učební obor Zahradnické práce

Při koroně doma sedím,
Do notebooku opět hledím.
Doma učení není ono,
Už abys šla, korono!!!

 

Kristýna Konůpková,  
1. ročník, učební obor Zahradnické práce

Dneska se ani trochu nevyspím,
ale úkoly si zajistím.
Ráno v osm hodina,
ale není jediná.

Kristýna Váchová,  
1. ročník, učební obor Zahradnické práce

Vyruší mě ze spaní,
vyruší mě volání,
že už nemám spát,
ale dávno vstát.
Osmá hodina odbila,
já to málem zabyla.
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Restart výukové 
prodejny Flora

Zprávy zahradnické školy

První říjnovou středu se prodejna Flora 
po  delší odmlce otevřela pro veřejnost. Bar-
bora Pavelková, učitelka odborného výcviku, 
nabízela především dušičkovou vazbu. Vzhle-
dem k tomu, že korona zavřela školy, věnečky 
vyráběli učitelé odborného výcviku.

Restartu se dočkal i facebookový profil Flo-
ra výuková prodejna, který Barbora Pavelková 
spravuje. Zboží šlo na odbyt, a tak se na konci 
října na dveřích objevilo: „Z důvodů vyprodá-
ní dušičkového zboží ZAVŘENO“.

Facebook 10. listopadu 2020 hlásil: „Krásný 
podzimní den, i když už máme po dušičkách 
a Flora je momentálně zavřená, pilně se učí-
me aspoň na dálku“.

25. listopadu 2020 žáci učebních oborů 
vkročili rovnýma nohama do procesu. I když 
pro 1. ročníky to byla premiéra, tak se velmi 
snažili a jejich adventní věnce se už druhý den 
objevily v nabídce výukové prodejny Flora.

Foto Barbora Pavelková

Poděkování
V  úterý 10. listopadu do  zámecké-

ho parku přijeli z firmy SEKO se sídlem 
v  Jičíně pomoci s  úklidem listí v  parku 
o  rozloze 8 hektarů. Díky její pomoci 
se nám podařilo uklidit zámecký park 
od spadaného listí. Pokud by probíhala 
normální výuka, park bychom uklízeli 
v  rámci odborného výcviku, což v  té 
době nebylo možné.

Firma SEKO vyrábí zahradní traktory 
a  svahové mulčovače. Nabízí širokou 
škálu zahradních traktorů pro údržbu 
zahrad až po velké parky.

Ing. Čestmír Vorlíček,  
Střední škola zahradnická Kopidlno

Rubriku připravuje Jana Tauchmanová
Listopadová praxe žáků studijního oboru Rybářství na sádkách v Kopidlně.

Foto Ing. Josef Hliněný, učitel rybářství a myslivosti
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Při jednání ve Pševsi přišly 
na přetřes vodovod a kanalizace

Když byla uvolněna opatření v době pan-
demie covidu-19, do naší obce na schůzku 
s občany – tak jako v minulosti – přijeli 16. 
září zástupci MěÚ, Ing. Hana Masáková, sta-
rostka, pan Machula, místostarosta, a  pan 
Tomášek. Za  osadní výbor byli přítomni 
pan Kubík, předseda, pan Neubert a  paní 
Čtvrtečková.

Na programu jednání byla kontrola poža-
davků OV na město. Paní starostka informo-
vala o  rekonstrukci hlavního vodovodního 
řadu, ke  které by mělo dojít v  roce 2023, 
a řad povede ze směru od Sobotky. Součas-
ný vodovodní zdroj pro vesnice Drahoraz 
a  Pševes je na  hranici množství odebíra-

né vody. Proto jsou majitelé nemovitostí 
v  těchto lokalitách opakovaně vyzýváni 
k  maximálnímu šetření vodou. Dalším dis-
kutovaným problémem v obci je kanaliza-
ce. Ze strany města byla přislíbena maxi-
mální snaha o její uskutečnění.

Další diskuze se týkala chodníků, trávou 
zarůstající strouhy, která je majetkem Povo-
dí Labe, dětského hřiště, cyklostezky a soci-
álního zařízení v hasičárně.

Proč na  tyto schůzky chodí stále stejní 
občané (tentokrát jich bylo devět)? Co ti 
ostatní, co chalupáři? Asi jim je lhostejné, 
jak to bude v obci v budoucnu vypadat.

Jana Čtvrtečková

RENOVACE KŘÍŽKU V  DRAHORAZI V  Drahorazi byly zahájeny práce na  renovaci 
křížku u  hřbitova. Pracovníci Místního hospodářství zhotovili nový základ pod křížek 
a pod oplocení.                                                                                                                                                          (jt)

Poničený chodník 
ve Pševsi opravilo 
Místní hospodářství

V  místní části Pševes neznámý pa-
chatel rozjel chodník a poničil v tomto 
úseku i  obrubníky, které byly vyvaleny 
do  komunikace. Opravu tohoto úseku 
poničeného chodníku provedli zaměst-
nanci Místního hospodářství.                (jt)

Volební účast ve Pševsi byla 36 procent
Ve  dnech 2. a  3. října se konaly volby 

do  zastupitelstva kraje. Z  našeho okolí 
kandidovala Ing.  Hana Masáková, starost-
ka města Kopidlna za ČSSD.

Ve Pševsi z možných 116 voličů, kteří byli 
zapsáni v seznamu, se dostavilo k volbám 
jen 42 občanů.

V republice se voleb do krajů zúčastnilo 

jen 37,95 % lidí, v našem kraji 41,01 %. Nej-
vyšší počet hlasů získalo ANO následova-
né Piráty, ODS, SPD, KDU-ČSL, ČSSD, ODS 
a SLK.

V  Kopidlně bylo pořadí stran následují-
cí: ČSSD, ANO, ODS, Piráti, SPD, KDU-ČSL, 
KSČM, TOP 09, Trikolóra, PB a DSZ.

Jana Čtvrtečková
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Poslední říjnový a první listopadový den 
patřily ve  Mlýnci výlovu rybníka. Od  roz-
břesku lovili rybáři chlumeckého rybářství 
šupinaté krasavce. V  síti se mrskali kap-
ři, líni, tolstolobici, štiky, amuři i  candáti. 
Na hrázi pak byla možnost si čerstvou rybu 
koupit. Diváků, kteří se jezdí na výlov kaž-
doročně dívat, aby si pak mohli rybu i od-
vézt, bylo ale velmi pomálu.

Rybáři mají ze zákona výjimku v nošení 
roušek při výlovech – povinné nejsou, ne-
boť by byly hned mokré a špinavé. Snaží se 
alespoň mezi sebou dodržovat rozestupy, 
i když to není vždy možné.

I přes veškerá omezení se ale výlov ryb-
níka Zrcadla zdařil. V neděli navečer se již 
napouštěl z menšího rybníka, který se za-
čal hned následující týden po výlovu bag-
rovat. Vybagrovaná je již od září i strouha 
od výpusti rybníka do Mrliny.

Rybářům však tímto výlovem práce ne-
končí. Čeká je ještě dalších několik rybní-
ků, které musí vylovit do  vánočních svát-
ků, aby na každého ten jeho štědrovečerní 
kapr zbyl.                                                        (hl)

Rybníky se loví 
i v nouzovém stavu
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pokračování na straně19

Něco si přej… Pár slov s autorem  
výstavy obrazů Jiřím Masákem

Brusič olovnatého křišťálu v  poděbrad-
ských sklárnách a  zároveň i  kopidlenský 
rodák, kterého jistě většina Kopidlenských 
již zná. Vystavoval svá díla i  v  této nelehké 
době, omezené koronavirem, v  kopidlen-
ském KVC od  začátku září do  konce října 
2020. Požádali jsme Jiřího o malý rozhovor…

Jiří, jak jsi přišel na nevšední název své 
výstavy?

Většina malířů sochařů, fotografů atd. hle-
dá název výstavy, aby upoutala a upozornila 
na  svá díla. Pozor, nepovažuji se za  malíře, 
a snad proto má předešlá výstava v Kopidlně 
nesla název Čmáranice (smích). Zato letošní 
výstava nesla název podle jednoho z mých 
obrazů. Ten si našel majitelku na  výstavě 
v  Poděbradech, která při jeho koupi pro-
nesla: Pokaždé, až půjdu kolem něj, budu si 
něco přát. A totéž jsem chtěl návštěvníkům 
své výstavy umožnit i já, proto Něco si přej.

Zmínil jsi poděbradskou výstavu, liší se 
nějak od kopidlenské?

Ano, Poděbrady miluji, a  to nejen proto, 
že tam žiji a pracuji, ale mám tam i přítelkyni 
Helenku, pejska Gasíka, přátele, kamarády 
a sousedy. V Poděbradech je velká návštěv-
nost na  mých výstavách, jelikož většinou 
vystavuji v  poděbradském informačním 
centru přímo na náměstí Jiřího z Poděbrad. 
Chodí tam také spousta turistů, lázeňských 
hostů. Prostě lidé jsou v Poděbradech zvyk-
lí navštěvovat kulturní a  společenské akce. 
Třeba jen tak se jdou projít kolonádou, dají si 
kávu, poslechnou si koncert a u toho navští-
ví třeba i mou výstavu (smích). Také v Podě-
bradech vystavuji i několikrát do roka a má 

první výstava trvala celý rok. Na  příští léto, 
červenec a srpen 2021, mám naplánovanou 
velkou výstavu v Polabském muzeu, na kte-
rou se již teď moc těším.

Který z  obrazů máš nejraději? Nebo 
máš takový, který bys nikdy neprodal?

To je těžké říct… nejraději. U některých si 
řeknete: Ten se povedl a  neprodám ho. No 
a pak přijde někdo a poví: Tak ten obraz bych 
chtěl a už vím, kam ho pověsím. No, a když 
vidím, jak se mu líbí a jakou z něj má radost, 
tak prakticky pokaždé podlehnu a nakonec 
prodám i  ten, který mám nejraději (smích). 
Namaloval jsem asi sedm desítek obrazů, 
ale mám jeden, který nikdy neprodám. Je to 
obraz, který nese název „Modlitba pro tebe“, 
a namaloval jsem ho ve dnech, kdy zemřela 
moje babička Věruška ze Křešic, je nama-
lován vlastně pro ni. Má své místo nejen 
na zdi, ale i mém srdci…

Jiří, a co černé pozadí tvých obrazů?
No tak to stále přetrvává, to jsou obrazy, 

které mluví. Ty upoutají pozornost a do nich 

se musí člověk zamilovat. Pro hodně lidí jsou 
depresivní, tmavé a  těžké, ale lidé, co si už 
takový obraz u  mě zakoupili, vědí, o  čem 
mluvím. Na kopidlenské výstavě jsem mimo 
jiné takový nádherný obraz prodal. Nese 
název „Anděl z  lipového dřeva“. To je jeden 
z těch černých obrazů, který musíte pocho-
pit, a když pochopíte, tak pochopíte (smích).

Co se pro tebe změnilo od první výsta-
vy 2016 zde v Kopidlně ?

Prakticky nic a  teoreticky hodně. Určitě 
jsem se trošku zdokonalil, to slyším od  lidí, 
kteří chodí na mé výstavy a kteří sledují mou 
tvorbu, a  hlavně kupují má díla. I  když si 
maluji stále, co chci já, tak se občas nechám 
přemluvit k malování obrazu na přání. Také 
jsem byl uveden do  obrazového slovníku 
výtvarníků, fotografů, sochařů etc. regionu 
Nymburk, Poděbrady, Lysá nad Labem, Sad-
ská a dalších obcí. Od té doby se také zvedl 

Něco si přej. Majitelka obrazu paní Hana Znamínková.

Modlitba pro tebe. Obraz pro babičku Věrušku 
ze Křešic.
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Anděl z  lipového dřeva. Když pochopíte, tak 
pochopíte…

pokračování ze strany 18

zájem o  mé obrazy a  za  to jsem moc rád. 
Dělá mi velkou radost, když udělám radost 
obrazem někomu jinému.

A na závěr: jak se povedla podle tvých 
slov výstava zde v Kopidlně navzdory ko-
ronaviru?

Jedním slovem úspěšná, opravdu i  na-
vzdory veškerým omezením a  opatřením 
spojeným s  koronavirem byla velmi úspěš-
ná. Přijeli se podívat sousedi, kamarádi z Po-
děbrad i okolí. Kopidlenští návštěvníci měli, 
bohužel pro mě, ve stejném termínu na vý-
běr ještě jinou nabídku kulturního progra-
mu. Pravidelné návštěvnice mých vernisáží 
v  Kopidlně, místní sokolky, byly na  výletě. 
I  tak se má díla začala prodávat ještě před 
zahájením vernisáže. Potěšení pro mě větší, 
že i Kopidlenští mají zájem o má díla.

Ptala se Michaela Havelková

Poděkování

Chtěl bych poděkovat všem za návštěvu 
mé výstavy a  za  milá slova která jste ve-
psali do  návštěvní knihy. Také i  těm, kteří 
si má díla zakoupili, ať pro sebe, nebo jako 
dárek pro někoho blízkého. Poděkování 
patří i  těm, kteří se v  Kopidlně věnují kul-
tuře. Míše Havelkové za  organizaci a  za-
jištění výborného občerstvení. A  jelikož 
se nezadržitelně blíží svátky vánoční, tak 
bych všem občanům Kopidlna a ostatním 
lidem chtěl popřát. Krásné a šťastné prožití 
vánočních svátků a do toho nového roku 
2021 mnoho štěstí, zdraví, lásky, pohody 
a aby každý z vás měl vždy kolem sebe ně-
koho, komu může říct „něco si přej“.

Jiří Masák

Sezona na táborové základně TJ Sokol  
v Ledcích v době koronaviru

Tradičně v minulých létech bývalo zvykem 
na stránkách Kopidlenských listů přinášet in-
formace o průběhu tábora TJ Sokol Kopidlno 
v  Ledcích. Letos poprvé po  dlouhých létech 
tomu tak není. Tábor byl pořádán každoročně 
bez přerušení od 60. let minulého století. Le-
tos bohužel k tomuto přerušení tradice došlo.

Ale tak jen trochu popořádku. Již v  lednu 
nás nedočkaví rodiče vyprovokovali uvolnit 
přihlášky na  letošní tábor a  do  měsíce byl 
tábor plně obsazen 97 dětmi. Opět časo-
vý rekord! Začali jsme připravovat program 
a novou, zajímavou táborovou hru Stroj času 
– cesta historií. Dali jsme dohromady obsaze-
ní funkcí na táboře a začali se těšit. Ale ouha, 
přišel březen a s ním uhodil koronavir a s ním 
spojená omezení. No nic, říkali jsme si, ještě 
je dost času, jsme jednička ve světě v potírání 
koronaviru, tak to snad dobře dopadne. Zatím 
jsme však nic pro provoz tábora nenakupovali 
ani nevybírali peníze od rodičů. Říkali jsme si, 
pokud bude rozhodnuto do půlky května, ješ-
tě vše zvládneme.

Tak jsme zatím brigádničili. Likvidovali jsme 
vyvrácené stromy v táboře, opravovali pádem 
stromů poničený vodovod a  rekonstruovali 
obložení studánky betonovými deskami. To 
bylo doporučení hygienické služby z  minu-
lého roku. Studánku jsme vyčistili a  nechali 
udělat rozbor vody.

Přišel květen a  s  ním ministerstvo zdra-
votnictví vyhlásilo podmínky pro pořádání 
táborů. K  nejzásadnějším podmínkám patřil 
požadavek na rozdělení dětí do skupin, které 
se na táboře nebudou potkávat, budou cho-
dit odděleně na jídlo, mezi každou skupinkou 
se prostory jídelny budou dezinfikovat a  sa-
mozřejmě častá dezinfekce rukou. Pro pro-
voz kuchyně použití roušek, plášťů a rukavic, 
což při teplotách 60 °C nad kamny je očistec 
a hazard s ohroženou skupinou lidí 60+ v ku-
chyni. Míváme na táboře celkem deset druž-
stev, když jsme si spočítali čas, který bychom 
strávili denně jen v jídelně při konzumaci jídel 
a  dezinfekcích, než by se děti při dodržení 
pravidel vystřídaly, tak nám vyšlo minimál-
ně sedm hodin denně strávených v  jídelně 
při zajištění stravování. Během dne je totiž 
pět jídel. Nesmysl, to není tábor, co z  něho 

kdo bude mít? Navíc zajistit, že se těch deset 
družstev nebude vzájemně potkávat? No to 
už s  táborem nemá vůbec nic společného, 
alespoň ne s  takovým, jak ho chceme dělat 
my. Pro nás ta koncentrace 97 dětí a  cca 19 
členů personálu na tak malém prostoru, jaký 
je v Ledcích, je z hlediska nepotkávání se zcela 
nereálná. Trochu pomíjím dilema zdravotníka, 
kdy lehké letní přehřátí je jen přehřátí anebo 
také příznak koronaviru, a co s tím? Probírali 
jsme nastalou situaci několik dní, konzultovali 
s hygienickou stanicí, která nás každý rok jezdí 
i dvakrát kontrolovat, a střízlivě jsme si vyhod-
notili, že nastavená pravidla bychom při za-
chování našeho chodu tábora nebyli schopni 
dodržovat. Nakonec tedy padlo kolektivní 
rozhodnutí nejít do rizika a tábor nepořádat.

Asi týden po  našem rozhodnutí se nám 
ozvali kamarádi z Klubu dětí Dobrovice, kte-
rým již několik let na 14 dnů naši táborovou 
základnu v  červenci půjčujeme, že oni tá-
bor také pořádat nebudou. Najednou se tak 
uvolnil tábor na  celé čtyři týdny v  červenci. 
Volné týdny však nezůstaly dlouho volné. 
Ozval se oddíl skautů z  Brandýsa n. Labem, 
zda bychom jim základnu na 14 dnů nepůjčili. 
Na jeden týden jsme se dohodli o konání mi-
nitábora pro naše vedoucí a jeden týden si re-
zervovali vedoucí z Klubu dětí Dobrovice též 
pro svůj minitábor. Takže naplněnost tábora 
v červenci byla zajištěna a v srpnu a v září je 
již tradičně obsazeno rodinnou rekreací. Tak-
že bylo jasné, že táborovou základnu budeme 
připravovat pro plný letní provoz, pouze bez 
stavby stanů. Poslední červnový víkend jsme 
tedy postavili táborové stavby jako umývárna, 
sprchy, sportoviště a uklidili a vydezinfikovali 
všechny chaty. Nastal letní provoz, který skon-
čil až v půlce října, kdy ještě fungovaly víken-
dové pobyty různých zájemců. I bez pořádání 
tradičních táborů táborová základna v  Led-
cích letos neosiřela a byla plně využita.

Nám teď nezbývá než věřit, že v  příštím 
roce nám koronavir nepřipraví nějaké pře-
kvapení jako letos v září druhou vlnou a že se 
budeme moci vrátit k tradici pořádání tábora 
v Ledcích. Malé připomenutí loňského tábora 
na vzpomínkové fotografii.

Milan Šafler, hlavní vedoucí tábora
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Politické procesy 50. let 20. století
Úvod k příběhům na pozadí kolektivizace zemědělství na Jičínsku 

Proč zrovna toto téma na  stránkách Ko-
pidlenských listů? Proč připomínat dávné 
události, které už ve víru desetiletí odvál čas? 
Třeba proto, že se nám může občas v dnešní 
době zdát, jako by se něco z tohoto období 
vrátilo – např. uplatnění politiků starého stři-
hu, omezování pohybu či shromažďování. 
Více či méně nápadně je vlastně omezová-
na svoboda, byť ta opatření mají být pouze 
dočasná a  byla zavedena kvůli současné 
pandemii nemoci covid-19. Vezměme si tře-
ba, kolik lidí s komunistickou minulostí, kteří 
před rokem 1989 aktivně spolupracovali 
s  totalitním režimem, dnes běžně vystupu-
je v  médiích. Není tak od  věci připomínat 
si události 50. let právě nyní. Mnozí z  nás 
jsou pamětníky těchto událostí a třeba by si 
chtěli oživit své vzpomínky na tehdejší sou-
sedy, spolužáky či známé nebo se dozvědět 
skutečné příběhy, o kterých se nemluvilo či 
byly ve  své době oficiálně vykládány veřej-
nosti záměrně jinak, prostřednictvím tisku či 
později televize. Je pravděpodobné, že ně-
kteří by na období 50. let 20. století naopak 
nejraději zapomněli, například viníci a strůjci 

bezpráví, napomahači protiprávních skutků 
tehdejšího komunistického režimu, ale třeba 
i někteří lidé, kteří se stali oběťmi represí. Je 
totiž pochopitelné, že člověk by rád zapo-
mněl na to špatné, co se mu v životě stalo, 
a chtěl by si pamatovat jen ty dobré věci. Tak 
je to v lidské povaze zařízeno.

Pracuji ve Státním okresním archivu Jičín 
jako archivářka a  s  minulostí se tak setká-
vám vlastně každý den. Dalo by se s  nad-
sázkou říct, že ji mám „z první ruky“. Archiv 
uchovává mimo jiné množství dokumentů 
rozesetých po  různě zpracovaných fon-
dech, z nichž se dá vyčíst mnoho informací 
o uvedeném období i konkrétních kauzách 
a  lidech. Spolu s  vyprávěním pamětníka je 
tak možné nastínit nejeden osobní příběh, 
který se stal veřejnou, velice často dehone-
stující událostí. Osobně souhlasím s názory 
některých historiků novodobých dějin, např. 
že „je nutné informovat o této trpké minulosti 
a  bojovat proti „zneviditelnění“ obětí komu-
nistické totality.“1 Následky tohoto období 
zvůle, šikany a  bezpráví jsou i  do  dnešní 
doby znát nejen v  rodinách postižených 

tehdejším režimem, ale i na krajině, zejména 
na  vesnicích. Nejsem zdejší rodačka, ale tr-
vale žiji na okraji vsi, s výhledem na širé lány 
polí sjednocené před více než 60 lety kolek-
tivním zemědělstvím, žiji mezi lidmi, kteří 
mají fungování jednotných zemědělských 
družstev ještě v  živé paměti, mnozí v  JZD 
pracovali. Vůči těm, kteří zažili něco špatné-
ho, a přesto si o této době se mnou povídat 
chtěli a ochotně mi sdělili své příběhy, cítím 
morální závazek předat s jejich svolením zá-
žitky a zkušenosti s tehdejším režimem dal-
ším generacím. Třeba právě prostřednictvím 
Kopidlenských listů. Část příběhů se totiž 
odehrála přímo v Drahorazi a v sousedních 
Údrnicích a Úněticích.

Zákon o JZD
Po druhé světové válce se společnost těši-

la na období míru, kdy se veškerý život opět 
rozběhne v  osvobozené (svobodné) zemi. 

pokračování na straně 21

Manifestační svoz obilí na náměstí v Kopidlně před míst-
ním národním výborem v roce 1951 (zdroj: SOkA Jičín)
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Nějakou dobu se mohlo zdát, že poválečné 
Československo může navázat na  mezivá-
lečnou masarykovskou republiku. Část poli-
tické reprezentace však již za války postup-
ně pracovala na  změně politického kurzu 
a po únoru 1948 se díky tomu k moci dostala 
komunistická strana. Život v Československu 
se od té doby začal měnit. Jednou z oblastí, 
které procházely razantní proměnou, bylo 
zemědělství a způsob hospodaření.

V  prosinci 1948 se začal na  ministerstvu 
zemědělství projednávat zákon o  jednot-
ných zemědělských družstvech a  po  drob-
ných úpravách poslanců byl schválen a při-
jat Národním shromážděním 23. února 
1949. Podle tohoto zákona č. 69/1949 Sb. 
mělo jednotné zemědělské družstvo nahra-
dit všechny dosavadní typy družstev (mimo 
spotřební, řemeslnické, živnostenské a byto-
vé), přebrat jejich majetek, závazky a  člen-
skou základnu. K založení JZD bylo nejprve 
třeba vytvořit přípravný výbor o 5 až 10 čle-
nech, nejlépe politicky spolehlivých. Členy 
se mohli stát nejprve i velcí rolníci (byť ne-
směli být ve vedení), ale později jim komu-
nisté přisoudili roli „rozvracečů JZD“, protože 
se nedařila jejich „převýchova“. Z textu záko-
na nevyplývalo, že by se měla JZD zakládat 
podle sovětských kolchozů (tedy společná 

rostlinná i  živočišná velkovýroba nebo sys-
tém pracovních jednotek a norem), ale měla 
respektovat demokratický princip. Členství 
bylo dobrovolné a  – jak bude později po-
psáno – mnozí využili jak možnost do druž-
stva vstoupit, tak z něj opět vystoupit, a  to 
i se svým původním majetkem. Ovšem tyto 
možnosti byly postupně omezovány a  ti 
rolníci, kteří se vstupu do  JZD bránili, byli 
šikanováni a mnozí z nich zavíráni do věze-
ní (většinou kvůli neplnění předepsaných 
dodávek zemědělských produktů). U někte-
rých obzvláště zatvrzelých rolníků či jinak 
politicky smýšlejících2 bylo dokonce komu-
nistickými orgány „rozhodnuto“, že budou 
jako odstrašující příklad pro ostatní potres-
táni ještě víc – křivým obviněním, odsouze-
ním do žalářů a zabavením majetku a jejich 
rodiny vystěhováním z obcí i okresů.

V  příštím čísle KL představím první kon-
krétní příběh. Prozatím jich připravuji pět, 
všechny se týkají samostatně hospodařících 
zemědělců a jejich rodin a každého z pamět-
níků se různými způsoby, ale vždy existenč-
ně, dotkl konkrétní regionální politický pro-
ces. Podle historika Karla Kaplana patří tyto 
politické kauzy do  skupiny „hospodářských 
procesů, které měly pod různě vykonstruova-
nými záminkami odhalit „sabotáže“ a  posílit 
hysterii „třídního boje“ na  vesnici“3. Účelem 
takovýchto procesů (jako nástrojů k  usku-
tečňování oficiální politiky a  ke  stabilizaci 

komunistického režimu) pak bylo v 1. polo-
vině 50. let 20. století zlomit odpor proti ná-
silné kolektivizaci zemědělství na venkově. 

Zdenka Gláserová, kronikářka Drahorazi

Poznámky:
1 Např. v knize historika Jiřího Urbana Venkov pod kolekti-
vizační knutou. Okolnosti exemplárního „kulackého“ proce-
su. Vydal Vyšehrad, Praha 2010, str. 15.

2 Byli to např. předváleční členové a příznivci agrární stra-
ny a dosavadní členové či sympatizanti sociálních demo-
kratů, lidovců, a zejména národních socialistů.

3 Viz pozn. 1, str. 16–17.

pokračování ze strany 20

Kolektivizace zemědělství: rozsáhlý pro-
ces, který rozvrátil celou sociální vrstvu – 
soukromé rolnictvo tvořící důležitý pilíř teh-
dejší společnosti. Kolektivizace měla velký 
dopad i na život ostatních obyvatel venkova, 
neboť narušila tradiční sociální vazby a kul-
turní zvyklosti. V  rámci tohoto procesu byli 
soukromí zemědělci nuceni převádět svůj 
majetek do  jednotných zemědělských druž-
stev, měnit časem prověřený způsob hospo-
daření a také způsob života vlastních rodin. 
Ti neoblomnější přitom byli různým způso-
bem ze strany totalitní moci perzekvováni. 
Celý proces kolektivizace má na svědomí tisí-
ce zničených životů a lidských tragédií. Navíc 
mnohde podnítil i  neblahé změny v  krajině 
a  na  celkovém rázu českého a  moravského 
venkova. (zdroj: web Ústavu pro studium to-
talitních režimů)

Jičín v roce 1950, manifestační svoz obilí, např. z JZD ve Slatinách, měl podpořit kon-
solidaci již vytvořených družstev a zakládání nových JZD (zdroj: SOkA Jičín)
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Za doc. Karlem Štefkem
Je pro mne těžko psát posmrtnou vzpo-

mínku na  někoho, koho jsem tak dobře 
znal a  považoval ho za  svého přítele. Mezi 
takové určitě patřil pan Karel Štefek, kopid-
lenský rodák a patriot. Poznali jsme se pro-
střednictvím jeho spolužáka Mirka Vystrčila, 
který mně ho kdysi představil. Já si přitom 
uvědomil, že ho znám již od  dětství, jako 
kolegu mého otce. Oba působili na pedago-
gickém institutu v Hradci Králové. Dokonce 
nás v době učitelského studia chvíli také učil. 
Když už byl Karel v důchodu, zajížděl do Ko-
pidlna několikrát za rok a v cukrárně na ná-
městí jsme se spolu s  Mirkem Vystrčilem 
scházeli a vymýšleli články pro Kopidlenské 
listy.

On se velmi často a  rád vracel ve  vzpo-
mínkách ke  svému hlubokému zájmu 
o ochotnické divadlo. Sám si zahrál v mno-
ha divadelních inscenacích předvedených 
kopidlenskými ochotníky. Miloval slovesnou 
literaturu a  jako student působil několik let 
jako knihovník městské knihovny v  Kopidl-
ně. Osud ho později zavál do Hradce Králové, 
kde po větší část života působil jako vysoko-
školský učitel na pedagogické fakultě, na ka-
tedře historie.

Po  našem návratu do  Hradce Králové 
v roce 2013 se naše přátelství ještě více po-
sílilo. Scházeli jsme se pravidelně v městské 
knihovně ve  Wonkově ulici a  vzpomínali 
na  školní léta. Poslední dva roky se naše 
zdraví natolik zhoršilo, že jsme již nemě-
li odvahu pokračovat v  našich schůzkách. 
Taky kvůli pandemii koronaviru a  omeze-
ním s  ochranou před ním spojeným. Uklá-
dal jsem pro přítele Karla městem Kopidlno 
zaslaná čísla Kopidlenských listů, která jsem 
předával jeho synovi. On mě také informoval 

o tom, že jeho otec zemřel, po dlouhé a těž-
ké nemoci, ve  Fakultní nemocnici v  Hradci 
Králové, dne 19. října 2020, v nedožitých 89 
letech.

Vzpomeňme, kdo jsme ho znali, jeho stu-
denti, kolegové i  přátelé, na  tohoto mimo-
řádně milého a hodného člověka, který nám 
všem zůstane navždy uchován v srdci, jako 
historik, knihovník, milovník rodného kraje, 
kterým bylo Jičínsko a jeho městečko Kopi-
dlno.

Čest jeho památce!
Oldřich Suchoradský

Doc. Karel Štefek v kavárně městské knihovny 
v Hradci Králové ve Wonkově ulici.

Na  zájezdu pedagogického institutu Hradec 
Králové v  Polsku v  roce 1962. Vlevo manželé 
Štefkovi, vedle Oldřichové Suchoradští.

Velikonoce, duben 1957. Jeho přátelé a ochotníci místního divadelního spolku, zleva E. Budilovská, 
V. Novotný, K. Štefek, V. Stýblo, M. Boudyšová, E. Boudyšová, M. Vystrčil.

Spolužáci po  50 letech: Mirek Vystrčil a  Karel 
Štefek znovu v Kopidlně.
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Bedřich Křídlo a stříbrný pohár, který se neztratil
Bedřich Křídlo! Už jen pro své jméno by 

mohl být hrdinou románu! Klavírní virtu-
os a  hudební skladatel evropské úrovně 
s  renomé ve  své době totožným např. s Ví-
tězslavem Novákem nebo Bélou Bartókem. 
Dodnes však jediným ucelenějším textem 
o jeho osobnosti zůstává studie ředitele Rai-
sova státního ústavu učitelského Jaroslava 
Havelky (vydaná v roce 1936 Musejním spol-
kem v Jičíně) a dosud nepublikovaná mono-
grafie jičínské kronikářky Jany Hofmanové. 
Zejména druhý jmenovaný text do  detailu 
zpracovává i  vzpomínky Křídlových pamět-
níků, recenze na  jeho tvorbu v  tehdejším 
tisku a  také jeho osobní korespondenci. 
Dovolila bych si zaktualizovat jedinou drob-
nost – v  textu je zmíněno, že jedna z  mála 
památek na Bedřicha Křídla – stříbrný pohár, 
který mu darovali jeho studenti – se ztrati-
la. Na  štěstí tak tomu není – pohár je totiž 
bezpečně uložen ve  sbírkách Regionálního 
muzea a galerie v Jičíně.

Krátce o Bédovi
Bedřich (Béda) Křídlo (11. 9. 1876 – 11. 8. 

1902), hudebně nadaný rodák z  Kopidlna, 
spřízněný se skladatelem F. M. Hilmarem, si 
už jako konzervatorista ve  svých šestnácti 
letech virtuózní hrou na  klavír i  vlastními 
skladbami získal pozornost kulturní pražské 
veřejnosti. Základy hudebního vzdělání do-
stal v dětství od svého otce, učitele, varhaní-
ka a autora drobných skladeb Josefa Křídla, 
a později od staropackého hudebního skla-
datele Františka Hartla. V  Praze o  Křídlův 
rychle rozpoznaný talent pečovali nejen 
profesoři tamější konzervatoře Josef Jiránek 
(žák a  chráněnec Bedřicha Smetany) či ka-
pelník Národního divadla Augustin Vyskočil, 
ale osobně ho podporoval např. i  skladatel 
Josef Foerster (otec slavného Josefa Bohu-
slava), toho času ředitel kůru kostela sv. Voj-
těcha. Umění skladby se pak učil u samotné-
ho Antonína Dvořáka.

Ve  čtyřiadvaceti letech, v  roce 1900, se 
Béda Křídlo po pečlivé přípravě přihlásil jako 
jeden ze dvou zástupců Rakouska-Uherska 
na  prestižní Rubinsteinovu klavírní soutěž 
ve Vídni. Mezi šestnácti účastníky z celé Ev-
ropy byl jedním z  nejúspěšnějších: „Na  po-
čátku své hry byl pan Křídlo patrně vzrušen 
a silně zdržoval tempo, ale znenáhla počal se 
ovládati a vzrůstati v našich očích jako vyni-
kající umělec s ohromnou technikou a s ne-
pochybným básnickým nadáním. Na  konci 
již nehrál, ale snil za svým nástrojem, jako by 
byl ovanut myšlenkami ne z tohoto světa…,“ 
píše jeden z kritiků.

Na  základě tohoto výkonu bylo Křídlovi 
okamžitě nabídnuto místo profesora klavírní 
hry na carské konzervatoři v Kišiněvě.

Kišiněvský koncert s uměleckým klidem
Na  nové místo mladý virtuos nastoupil 

v září 1900 a během krátké doby se stal ob-

líbencem svých studentů i miláčkem zdejší-
ho publika. Legendární událostí a současně 
vrcholem jeho působení v  Kišiněvě se stal 
jeho velký samostatný koncert 29. prosince 
1901, na  kterém strhujícím způsobem za-
hrál nejnáročnější světové i  vlastní klavírní 
skladby – jako první to byla Beethovenova 
Sonáta c moll opus 111, následovaly sklad-
by od Chopina, Rubinsteina a Čajkovského, 
z vlastní tvorby Bedřich Křídlo zařadil sklad-
bu Furiant a současnou českou hudbu přiblí-
žil dále Amorosem opus 3 Vítězslava Nová-
ka. Celý program zakončila Lisztova fantasie 
z Dona Juana.

Příteli Jindřichu Máslovi Křídlo píše: „Je to 
program velký, jehož jenom 1. a  poslední 
číslo znamená dva vrcholy klavírní literatury 
dvou velikánů. Byl jsem si dobře vědom jeho 
obtíží, když jsem tento program sestavoval, 
ale chtěl jsem jím učiniti jakousi přehlídku 
svých schopností a své zdatnosti: jest-li pře-
ce jdu ku předu ve  svém studiu klavírním, 
anebo jest-li ochabuji. A přesvědčil jsem se 
ke  své radosti, že rostu nejenom v  prstové 
technice, ale i v ovládání sebe sama a v tom, 
co nazýváme umělecký klid a  sebevědomí, 
nezbytné při provedení takových gigantic-
kých skladeb jako je Beethovenova poslední 
sonáta a Lisztův Don Juan.“

Ovace a vavříny
Koncert se nadmíru vydařil a stal se kultur-

ní událostí roku. Obecenstvo si potleskem 
vestoje žádalo další a další přídavky. Tři dny 
před koncertem se sice Křídlo potýkal s ur-
čitými pochybnostmi, zda náročný program 
zvládne, ale jakmile vystoupil na  pódium, 
pocítil v sobě, jak sám zmiňuje, „takovou sílu 
ducha“, že ho veškeré obavy opustily. Za svůj 
výkon se pak dočkal nejen nadšených ohla-
sů v tisku, ale i mohutných ovací.

V dopise z 1. ledna 1902 líčí rodičům: „Po-
cítil jsem na  tomto koncertě poprvé slast 

vůně vavřínových věnců… To bylo po  dru-
hém čísle, když přehrál jsem svého Furianta. 
Tu byl mi přinesen: 1. vavřínový věnec, ozdo-
bený kyticí čerstvých růží, karafiátů a j. kvě-
tin s bíločervenou stuhou a věnováním zla-
tem vyšitým: od Kišiněvských Čechů; 2. lyry 
z  bobkových listů a  čerstvých růží s  rudou 
stuhou od žáků a žákyň mých; a za 3. stříbr-
ný pohár uvnitř zlacený, s vyrytým mým mo-
nogramem a vyrytými podpisy všech mých 
žáků a  žákyň. Ta láska a  příchylnost mého 
žactva a  důvěra, jaké u  nich požívám, mne 
velmi potěšily. A  po  koncertě čekali na  mě 
venku, dokud jsem nevyšel, aby se se mnou 
rozloučili…“

Byla to labutí píseň…
V  prosinci 1901, kdy si Bedřich Křídlo 

po  svém veleúspěšném koncertě vychut-
nával zasloužené vavříny, ještě netušil, že 
to byl jeho první a zároveň i poslední velký 
koncert.

Na jaře odjel na prázdniny do Jičína a od-
tud se už nevrátil. Po  komplikované léčbě 
zemřel dne 11. srpna 1902, ve  svých šesta-
dvaceti letech, na  tuberkulózu. Pohřben je 
na jičínském hřbitově.

Vkusně provedený, asi 20 cm vysoký stří-
brný pohár z  jeho pozůstalosti daroval ji-
čínskému muzeu virtuosův nevlastní bratr 
Josef Křídlo v roce 1959. Exponát byl zapsán 
do sbírek v roce 1960.

Věra Kociánová,  
Regionální muzeum a galerie Jičín
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„Šlapky“ státního statku Jičín – 
hospodářského střediska Budčeves

To bývaly časy. Kdo rád vzpomíná, připo-
mene si to rád.

Nevím, kdo měl v roce 1990 krásný nápad 
založit výlety na kolech čili milovníky šlapek 
(samozřejmě u  kol). Já, naplavenina z  Krko-
noš, jsem s  těmito báječnými lidmi poznala 
blízké i  vzdálené okolí městečka Kopidlna. 
Nebyli to jenom zaměstnanci statku, ale při-
dal se a  jel, kdo chtěl. Byly to celé rodiny – 
sourozenci, děti, vnoučata.

V květnu a červenci při státních svátcích se 
jezdily dlouhé túry od 130 do 150 kilometrů 
za  den. V  září na  rozloučenou okolo kopid-
lenského komínu – to byl náš maják. Zásad-
ně se jezdilo po okresních silnicích a lesních 
cestách, po hlavní jen, když to jinak nešlo.

Mlejničáci s  Budčevákama to měli krásně 
naplánované. Dělaly se takové okruhy, že 
jsme se stejnou cestou nevraceli. Chlapi měli 
vybavení i na opravy, kdyby se někomu něco 
rozbilo – jeden na  horská kola, druhý na  ta 
obyčejná. Vždy jsme dojeli v pohodě. Jak by 
také ne, vždyť s námi jezdila i zdravotní sest-
řička Květuška, to byla záruka první pomoci.

Do  kopce se chodilo zásadně pěšky. Ti 
rychlejší jeli napřed a  čekali na  nás na  roz-
cestí. Tolik smíchu a legrace, co jsme všechno 
probrali cestou, díky tomu nebyl čas myslet 
na to, že nás bolí nohy a sedací část těla.

Připomenu nejen sobě, ale všem, co 
jsme všechno projeli – Nová Paka, Pecka, 
Tábor nad Lomnicí nad Popelkou, Sobot-
ka, Plakánek vedle chalupy Pepy Dvořáka, 

Humprecht, Kost, Žehrovské údolí, Mužský, 
Drábské světničky, Branžež, Jivák, Trosky, 
Jabkenice, Ledce, Loučeň, Milovice, Lysá nad 
Labem, Nymburk – soutok Mrliny s  Labem 
a  podle řeky do  Poděbrad, Přerova nad La-
bem, Kersko, Chlumec nad Cidlinou – Karlo-
va Koruna, Lázně Bělohrad, Hořice, Hrádek 
u Nechanic, Chlum u Hradce Králové.

Těch městeček, vesniček a  hospůdek, co 
jsme projeli a  navštívili, bylo hodně. Vždy 

nám přálo počasí a dobrá nálada, šťastný ná-
vrat domů a těšení se na další výlet. Přibyly 
roky a  všechno pěkné vždycky skončí. Zů-
staly mi pěkné vzpomínky a  pár fotek, nad 
kterými se musím smát, že to nebyl sen ani 
moje bujná fantazie, ale skutečnost. Proto 
ještě jednou velké díky všem, i těm, co nás již 
opustili, že jsem to s vámi mohla absolvovat. 
Stálo to za to.

Maruška Hloušková
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Vážená paní starostko H. Masáková, 
vážená paní M. Havelková, vážení a  milí 
Kopidlňáci a spolurodáci.

Díky mé sestřenici Miluši Uzlové se mi 
dostávají do ruky vaše listy. Též mi poslala 
krásnou knihu Jana Řehounka. Po  jejím 
přečtení jsem se rozhodl znovu vám na-
psat. Připomněla mi opět důrazně má 
krásná životní období strávená v  mém 
rodišti. Za  svých prázdninových poby-
tů jsem „prošmejdil“ snad všechny ulice 
a  uličky města a  seznámil jsem se s  ně-
kolika kamarády mého zesnulého brat-
rance J. Janáka. Kopidlno jsem si znovu 
„prošel“ a  oživil tak vzpomínky na  stre-
et view! Dokonce i  dlažba na  chodníku 
od nádraží je stále stejná… Po přesunutí 
Banjo jamboree z  Kopidlna do  Strakonic 
jsem se seznámil s J. Macákem a Větráky. 
Dodnes je mi líto, že moje ostýchavost 
mi nedovolila seznámit se s tehdy sl. Tuč-
kovou, která tak krásně hrála volejbal 
na hřišti pod hrází Zámeckého. Když jsem 
byl naposledy v  Kopidlně v  r. 1965, jsem 
se chystal na  medicínu a  ona studovala 
střední zdravotní školu. Stále bych byl 
rád, kdyby se mi paní Švarcová ozvala… 
Vzpomínám na jednoho Jirkova kamará-
da, který bydlel na  náměstí vedle parku 
a prosklenými dveřmi se tam chodilo rov-
nou do  bytu… Na  náměstí jsem sedával 
na  lavičce a  listoval v  učebnici „Psycho-
logické směry na  západě“ (která tehdy 
vyšla) a doufal, že se ta dívka objeví. Také 
bych chtěl pozdravit členy SDH Kopidlno 
a vyjádřit jim dík za jejich slušný počet zá-
sahů (sám jsem členem SDH Mladějovice, 
nedaleké vesničky, na jejímž katastru stojí 
socha Jana Žižky u Sudoměře).

V této těžké, „koronavirové“ době bych 
chtěl všem obyvatelům Kopidlna popřát 
krásné a pohodové Vánoce (budou tako-
vé, jaké si je uděláme).

MUDr. František Kučera, Strakonice

Pozdravení ze Strakonic

Sokolští divadelníci obnovují 
tradice v Libáni

Tříkrálová koleda letos jinak?

Vážené dámy a pánové, pevně věříme, že 
se brzy vrátí alespoň trochu stabilní období 
bez nemocí. Připravujeme se již na příští se-
zónu 2021, abychom vám umožnili v našich 
prostorách opět zhlédnout ochotnické diva-
dlo (viz přiložený leták) s pestrým zábavným 
programem.

V  tuto chvíli nevíme úplně přesně, zda 
k  těmto divadlům nepřibudou další, o  kte-
rých stále jednáme. Chtěli bychom přede-
vším rozšířit program. Máme dohodnuto 
například vystoupení moravské taneční 
skupiny v tradičních moravských krojích. Bu-
deme se snažit zajistit také hudební projekci 
jak k poslechu, tak i k tanci. Pokud by někdo 
z  vás chtěl přispět k  vylepšení programu, 
budeme rádi, když podpoříte tuto obnovu 
sokolských kulturních tradic v Libáni.

Předpokládaný termín videozáznamů di-
vadel je připravován na 19. 12. 2020 od 17 
hodin s možností opakování během Vánoc. 
Předcházet by tomu měl také sportovní tur-
naj v badmintonu a stolním tenisu již od 10 
hodin. Zájemci mohou vhodit přihlášku 
do  poštovní schránky u  hlavního vchodu 
do budovy Sokola.

Se cvičením jógy, která byla nyní na dobu 
nouzového stavu přerušena, je stále počítá-
no. Doufáme, že již počátkem prosince bude 

obnovena v  pravidelných termínech, to 
znamená každou neděli od 16 hodin mírně 
pokročilí a od 17 hodin začátečníci a senioři.

Aktuální informace můžete také sledovat 
na facebooku – Sokolovna Libáň.

Ing. Milan Drozen,  
starosta Tělocvičné jednoty Sokol Libáň

Letošní podzim změnil život snad každého 
z  nás. Zasáhl i  přípravy Kašpara, Melichara 
a Baltazara na tradiční lednovou koledu.

Rádi bychom vás proto seznámili s tím, jak 
by mohla Tříkrálová sbírka v  lednu 2021 vy-
padat. Pokud sbírka proběhne, musí bezpod-
mínečně respektovat aktuální stav pandemie 
a  rozsah vládních opatření. Odhadovat tyto 
skutečnosti je ale velmi náročné, proto se 
v těchto dnech připravuje několik variant.

V  případě menšího počtu koledníků ne-
budeme moci navštívit všechny domácnosti, 
které se na ně každoročně těší. Navíc, pokud 
bude probíhat koleda po  jednotlivých do-
mácnostech, každý král bude mít velmi prav-
děpodobně i  roušku. Ostatně to již ukazují 
první upoutávky, které jsou na našem webu.

Pokud bude situace ohledně pandemie 
nepříznivá, budou připraveny i jiné formy Tří-
králové koledy. Jednou z dalších variant může 

být, že koledníci budou v rámci obce, města 
stát na  jednom určeném místě, a  kdo bude 
chtít, bude se moci zastavit. Možná pustíme 
koledu do místního rozhlasu s informací, kde 
se bude nacházet kasička a kde si budou lidé 
moci vyzvednout již tak populární samolep-
ky na dveře. Aktuálně se dokonce chystá i on-
-line kasička.

Každopádně tři králové se na  vás již dnes 
těší a  veškeré informace postupně zveřejní 
na  našem webu www.charitajicin.cz nebo 
facebooku.

https://jicin.charita.cz/jak-pomahame/
trikralova-sbirka/

Dobrovolnické centrum
Bc. Šárka Barešová, vedoucí
dobrovolnici@charitajicin.cz
tel. 733 741 692

Vánoční pohodu  
a mnoho úspěchů  
v roce 2021
přeje čtenářům KL redakční 
rada a město Kopidlno
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pokračování na straně 27

Zásahy kopidlenských hasičů
42 / 17. 8. 2020 / Chyjice / K požáru pole a ba-
líkovače slámy byla naše jednotka přivolána 
v  odpoledních hodinách (ohlášeno v  16:44 
hod.) k  obci Chyjice. V  době našeho příjez-
du již u  události zasahovala profesionální 
jednotka z  Jičína. Naše jednotka asistovala 
při hašení strniště a  hořícího balíku slámy, 
pomocí jednoho proudu „C“ a následně i po-
mocí vodního děla. Po  likvidaci požáru se 
jednotky vrátily zpět na své základny. U udá-
losti zasahovaly HZS KHK PS Jičín, JSDH Ko-
pidlno, JSDH Slatiny, JSDH Libáň, JSDH Jičín, 
JSDH Staré Místo a Policie ČR.

43 / 20. 8. 2020 / Kopidlno / Na žádost ob-
čana vyrazila naše jednotka v  odpoledních 
hodinách do  ulice Jičínská čerpat vodu ze 
sklepa. Po příjezdu na místo události a pro-
vedeném průzkumu bylo zjištěno cca 40 cm 
vody ve  sklepním prostoru. Jednotka vodu 
odčerpala pomocí kalového čerpadla a  ná-

sledně se vrátila zpět na základnu. U události 
zasahovala pouze JSDH Kopidlno.

44 / 22. 8. 2020 / Bílsko / Na žádost obyva-
tel byla naše jednotka přivolána na  odchyt 
a likvidaci obtížného hmyzu do obce Bílsko. 
Po příjezdu na místo události a provedeném 
průzkumu bylo zjištěno sršní hnízdo o prů-
měru cca 50 cm na  půdě domu. Jednotka 
hnízdo zlikvidovala pomocí odsavače a che-
mických prostředků. Společně s  ním byla 
zlikvidována ještě dvě malá vosí hnízda, 
která byla poblíž. Následně se jednotka vrá-
tila zpět na základnu. U události zasahovala 
pouze JSDH Kopidlno.

45 / 31. 8. 2020 / Kopidlno / Na  pomoc se 
zvednutím osoby byla naše jednotka při-
volána v podvečerních hodinách (ohlášeno 
19:38 hod.) do ulice Havlíčkova v Kopidlně. 
Po příjezdu na místo události a provedeném 
průzkumu byla zjištěna osoba, která spadla 
z invalidního vozíku. Jednotka pomohla s je-
jím posazením zpět a prohlídkou zkontrolo-
vala, zda nemá žádné zranění. Následně byla 

osoba předána do péče ošetřovatelek a jed-
notka se vrátila zpět na základnu. U události 
zasahovala pouze JSDH Kopidlno.

46 / 5. 9. 2020 / Bartoušov / Po  prudké 
bouřce byla naše jednotka přivolána v  do-
poledních hodinách (ohlášeno 15:57 hod.) 
mezi obce Bartoušov a Jičíněves a dále mezi 
Bartoušov a  Keteň na  dva spadlé stromy. 
Jednotka provedla úklid menšího stromu 
z  komunikace 32 (kousek před přejezdem 
v  Bartoušově) a  dále pokračovala k  druhé-
mu místu události. Zde se jednalo o padlou 
vzrostlou lípu na sochu sv. Václava, čímž bo-
hužel došlo ke kompletnímu zničení sochy. 
Po zadokumentování události Policií ČR jed-
notka provedla rozřezání stromu a zprůjezd-
nila komunikaci. Následně se vrátila zpět 
na  základnu. U  události zasahovala JSDH 
Kopidlno a Policie ČR.

47 / 11. 9. 2020 / Libáň / K  požáru průmy-
slové budovy byla naše jednotka přivolána 
v časných ranních hodinách (ohlášeno 03:44 
hod.) do  města Libáň. Po  příjezdu na  mís-
to události a  provedeném průzkumu bylo 
zjištěno zahoření filtrů ve vzduchotechnice. 
Požár byl zlikvidován před příjezdem naší 
jednotky. U události zasahovaly JSDH Libáň, 
JSDH Kopidlno, JSDH Markvartice a HZS KHK 
PS Jičín.

48 / 14. 9. 2020 / Kopidlno / Na žádost ob-
čanů vyrazila naše jednotka v podvečerních 
hodinách na  likvidaci hnízda s  bodavým 
hmyzem do  ulice U  Nádraží. Po  příjezdu 
na místo události a provedeném průzkumu 
zjištěno hnízdo na stromě, ve výšce cca 2 m. 
Jednotka hnízdo zlikvidovala pomocí odsa-
vače a chemických prostředků. Následně se 
vrátila zpět na základnu. U události zasaho-
vala pouze JSDH Kopidlno.

49 / 15. 9. 2020 / Bystřice / Na  technickou 
pomoc, konkrétně nalomenou větev nad 
vozovkou, byla naše jednotka přivolána 

17. 8. 2020 / Chyjice / Požár pole a balíkovače 
slámy

11. 9. 2020 / Libáň / Požár průmyslové budovy 
– zahoření filtrů ve vzduchotechnice

5. 9. 2020 / Bartoušov / Odklizení spadlých 
stromů po bouřce
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v  dopoledních hodinách (ohlášeno 11:14 
hod.) do obce Bystřice. Výjezd jednotky byl 
zrušen KOPISem před jejím vyjetím.

50 / 23. 9. 2020 / Chotěšice / V rámci mezi-
krajské pomoci byla naše jednotka přivolá-
na ve večerních hodinách (ohlášeno v 19:41 
hod.) za  obec Nouzov k  dopravní nehodě. 
Po  příjezdu na  místo události a  provede-
ném průzkumu byl zjištěn osobní automobil 
po srážce se srnou. Jednotka provedla před-
lékařské vyšetření řidiče, kterého následně 
předala do péče zdravotníkům. Dále proved-
la zabezpečení místa nehody, protipožární 
opatření a uniklé provozní kapaliny zasypala 
sorbentem. Po  příjezdu dopravní policie se 
vrátila zpět na základnu. U události zasaho-
vala JSDH Kopidlno, HZS SČK PS Poděbrady, 
ZZS SČK Nymburk a Policie ČR.

51 / 22. 8. 2020 / Pševes / Na žádost obyva-
telky vyrazila naše jednotka do  obce Pše-
ves na průplach propusti u vodní nádrže.

52 / 23. 10. 2020 / Běchary / K dopravní ne-
hodě byla naše jednotka přivolána v odpo-
ledních hodinách (ohlášeno v  17:35 hod.) 
před obec Běchary. Po  příjezdu na  místo 
události a  provedeném průzkumu byla 
zjištěna dvě havarovaná vozidla po  boč-
ním střetu. U  události byla od  airbagu 
lehce zraněna jedna osoba, která byla pře-
dána lékařům po  příjezdu ZZS. Jednotka 
provedla protipožární opatření, zajistila 
místo nehody a  řídila provoz na  pozemní 
komunikaci. Po  zadokumentování mís-
ta nehody Policií ČR pomohla s  odtahem 
havarovaných vozidel. Následně se vrátila 
zpět na  základnu. U  události zasahovaly 
JSDH Kopidlno, ZZS Jičín, HZS KHK PS Jičín 
a Policie ČR.

53 / 1. 11. 2020 / Kopidlno / Na  žádost 
obyvatelky byla naše jednotka přivolána 
na místní hřbitov, kde došlo k zahoření tújí. 
Oznamovatelka požár uhasila před naším 
příjezdem. Jednotka provedla kontrolu 
a zabezpečila, aby nedošlo k opětovnému 
vznícení. Následně byl preventivně zkont-
rolován celý prostor hřbitova. Poté se jed-
notka vrátila zpět na svoji základnu. U udá-
losti zasahovala pouze JSDH Kopidlno.

54 / 4. 11. 2020 / Kopidlno / Na  žádost 
správce lesa byla naše jednotka přivolána 
mezi obce Kopidlno a  Mlýnec na  likvidaci 
tří stromů hrozících pádem na  vozovku. 
Jednotka provedla jejich pokácení a rozře-
zání. Následně se vrátila zpět na  svoji zá-
kladnu. U události zasahovala pouze JSDH 
Kopidlno.

Petr Hnát

23. 9. 2020 / Chotěšice / Střet osobního auto-
mobilu se srnou

1. 11. 2020 / Kopidlno / Zahoření tůjí na hřbitově

52 / 23. 10. 2020 / Běchary / Dopravní nehoda dvou vozidel

14. 9. 2020 / Kopidlno / Likvidace hnízda s bo-
davým hmyzem 
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Posádky vyjely na trať koronaviru navzdory
VIII. ročník autoturistické orientační soutěže 

Auto klub Kopidlno uspořádal v  sobotu 
5. září 2020 VIII. ročník autoturistické orien-
tační soutěže pro rodiče a děti. Tato akce se 
konala za finanční podpory města Kopidlno. 
Přípravy začaly už v pátek odpoledne a po-
kračovaly v  sobotu dopoledne. Posádky se 
začaly sjíždět již před polednem. Ve  12.30 
hodin jsme zahájili prezentací posádek. Ná-
sledovalo vlastní zahájení a rozprava s účast-
níky. V letošním roce jsme na startu přivítali 
12 posádek, a to z Kopidlna, Košíku, Mečíře, 
Mcel, Dvorů, Nové Paky, Nečasu a Prahy. Po-
čet členů posádky není omezen. Soutěž je již 
tradičním setkáním motoristů, rodičů a dětí. 
Nás organizátory to nesmírně těší a vnímá-
me to jako velký závazek soutěž dělat i na-
dále zábavnou formou, kterou se snažíme 
stále vylepšovat. Letošní ročník byl dozajista 
ovlivněn pandemií koronaviru, a  proto jen 
dvanáct posádek. Pořadatelé zajistili dosta-
tek dezinfekčních prostředků a celá akce se 
odehrávala ve venkovních prostorách, včet-
ně prezentace.

Start byl v areálu Auto klubu v Kopidlně. 
Jelo se podle itineráře psaného, šipkového, 
slepé mapy, bodů v  mapě a  podle mapy. 
Délka tratě byla 32 km, čas na  projetí tratě 
byl 70 minut. Obce, přes které trať vedla, 
byly uvedeny v  záhlaví itineráře a  jelo se 
z  Auto klubu Kopidlno přes Mlýnec, Rož-
ďalovice, Podlužany, Nové Zámky, Ledečky, 
Viniční Lhotu, Rožďalovice Zámostí, Břístev, 
Nečas, Budčeves a zpět do areálu Auto klu-
bu v Kopidlně. Ne vždy se však projíždělo jen 
po  hlavní silnici. První posádka startovala 
ve 14.00 hodin. Cestou byly po trati umístě-
ny cedule, tzv. samoobslužné průjezdní kon-
troly. Písmena na  nich umístěná zapisovaly 

posádky do jízdního výkazu. Současně plnily 
ještě další úkoly jako: zapsat do jízdního vý-
kazu poslední číslo za pomlčkou (2) na mos-
tě v  Rožďalovicích-Zámostí, název Country 
clubu v  Podlužanech (Samotář), poslední 
číslo za pomlčkou (4) na mostě přes Mrlinu 
za Novými Zámky, název dřevařského pod-
niku v Rožďalovicích-Zámostí (TADOS), dále 
zapsat do JV letopočet na desce Jana Husa 
na Nečase (1915).

Po dojezdu do cíle čekala na posádky jízda 
zručnosti na parkovišti Auto klubu. Než k ní 
však došlo, překvapil nás dosti silný a prud-
ký déšť a vítr, které nás více než půl hodinky 

zdržely. Po uklidnění větru se jízda zručnosti 
dokončila. Po  zaparkování aut soutěžící ur-
čovali vzdálenost od  lampy ke  stromu (35 
m), tolerance byla +/? 10 % (31–39 m), pak 
pokračovali na  start pěšího orientačního 
mikrozávodu v  délce 2581 m, na  který měli 
70 minut. Prošli přes hřbitov, kolem kostela 
a  ulicí Bédy Křídla na  parkoviště pod pro-
dejnou Večerka v  ulici Tomáše Svobody, 
kde házeli šipky na  terč, kontrolní bod byl 
u hostince v rohu náměstí (Bernard), na hrá-
zi u zámeckého rybníka lovili rybičky (dřevě-
né), kousek dál u schůdků pod zámkem pluli 
na loďce kolem bójky na čas, další kontrolní 
bod byl u palmového skleníku. Za učebnami 
zahradnické školy házeli míčky do  malého 
barelu, kontrolní bod byl ještě před výcho-
dem z  parku na  náměstí, a  poslední úkol 
je čekal na  křižovatce do  Crhovy ulice, kde 
házeli kroužky na tyčky. Kromě těchto úko-
lů měli ještě za úkol zjistit letopočet na zá-
kladní škole v Hilmarově ulici (1895), název 
prodejny Selekt paní Slavíkové na  náměstí, 
název výukové prodejny Flora zahradnic-
ké školy na náměstí a co chovají a vykrmují 
ve  Vršcích (prasata). Po  dokončení POMZ 
ještě vyplnili zábavný a poznávací kvíz. Poté 
si účastníci akce opékali špekáčky na  ohni, 
na  které dostali poukázky v  průběhu pre-
zentace a které si mohli vyzvednout v kios-
ku, kde měli možnost se i občerstvit.

Vyhlášení výsledků proběhlo od 18.30 ho-
din. Všechny posádky dostaly upomínkové 
předměty a  diplom. Prvních pět posádek 
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A B C D E F G H I J K L M
TB  

cel-
kem

Pořadí

11
Sedláček Tomáš
Sedláček Tadeáš

Kopidlno 0 0 0 138 138 0 75 0 75 30 243 1.

7
Gottwald Vít
Gottwaldová Jana

Praha 4 15 100 0 137 252 0 110 0 110 0 362 2.

12
Pulda Jaroslav
Pulda Mikuláš

Košík 5 0 0 200 205 30 135 0 165 15 385 3.

2
Novotný Ladislav
Novotná Nikola

Mečíř 0 400 100 85 585 0 90 0 90 15 690 4.

8
Plachý Petr
Plachá Eliška

Dvory 5 340 0 234 579 0 150 0 150 30 759 5.

6
Jílek Jan
Jílek Jakub

Nečas 0 460 0 112 572 0 150 0 150 45 767 6.

10
Vích Michal
Víchová Sabina

Praha 8 40 400 50 178 668 0 90 0 90 60 818 7.

3
Sluka Jiří
Sluka Jiří

Mcely 90 460 50 107 707 0 125 0 125 30 862 8.

9
Polerecký Jurij
Polerecká Adina

Praha 8 55 560 50 216 881 0 135 0 135 15 1031 9.

4
Krejčí Martina
Krejčí Matěj

Nová Paka 0 580 100 211 891 0 135 0 135 15 1041 10.

5
Kubík Jindřich
Kubíková Dominika

Pševes 80 680 100 93 953 0 120 0 120 15 1088 11.

1
David Václav
Davidová Diana

Kopidlno 200 600 50 78 928 0 170 0 170 30 1128 12.

A – startovní číslo, B – jméno, C – bydliště, D – čas etapa, E – kontroly etapa, F – úkoly na trati, G – ZZ = zkouška zručnosti a odhad 
vzdálenosti, H = D+E+F+G = TB etapa, I – čas POMZ, J – úkoly POMZ, K – kontroly POMZ, L = I+J+K = TB celkem POMZ, M – kvíz, 
TB celkem = H+L+M, (TB = trestné body)

obdrželo navíc pohár a věcné ceny. Poslední 
posádka dostala ještě cenu útěchy. Po vyhlá-
šení vítězů následovala volná zábava, která 
se letos i  kvůli poměrnému ochlazení a  již 
zmíněné pandemii ani pořádně nerozběhla.

Touto cestou děkuji členům Auto klubu 
Kopidlno a všem našim příznivcům, kteří se 
podíleli na zdárném průběhu celé akce. Po-
děkování patří také našim sponzorům, díky 
kterým jsme mohli tuto soutěž uskutečnit. 
Jsou to již v  úvodu zmíněné město Kopidl-
no, dále pak Autocentrum Boura Činěves, 
Aveflor Budčeves, Benko Kopidlno, COMTEX, 
s.  r.  o., Libáň, Adamcová Iveta – železářství 
Kopidlno, Chalupníčková Věra – novinový 
stánek Kopidlno, Mahulík Pavel – Podlahář-
ství Káraný, který se z  účasti letos omluvil, 
ženil synovce, a  přesto nás podpořil, Pišl 
Jiří – Pneuservis Kopidlno, Slavíková Hana – 
prodejna průmyslového zboží Kopidlno. Ješ-
tě jednou všem sponzorům moc děkujeme. 
Bez vaší pomoci by se nám těžko podařilo 
tuto akci uspořádat.

Příští, již IX. ročník soutěže se uskuteční  
4. září 2021. Na  tento termín akce bu-
dete včas upozorněni. Sledujte webové 
stránky a facebook Auto klubu Kopidlno, 
www.akkopidlno.cz.

Jan Gottwald

Výsledková listina VIII. ročníku autoturistické orientační soutěže pro rodiče a děti 5. 9. 2020

Juniorská modelářská reprezentace ČR v režii modelářů LMK Kopidlno
Nestává se každý den, že bychom mohli 

s  hrdostí psát o  někom, kdo se z  našeho 
města dostal v nějakém sportu až do úrov-
ně reprezentace České republiky, i  když 
v tomto případě jde o reprezentaci junior-
skou. Povedlo se to letos hned třem našim 
mladým modelářům. Patrik Švorc repre-
zentoval ČR již loni v  kategorii největších 
modelů letadel poháněných gumovým 
svazkem F1B a  letos ho v  kategorii nej-
větších větroňů F1A doplnili ještě Honza 
Lambert a Jan Zajíc. Jen na vysvětlení, jak 
se reprezentace ČR tvoří. Na  mistrovství 
Evropy a světa se nominují z každého stá-
tu dvě družstva po třech soutěžících v ka-
tegoriích F1A a  F1B na  základě výsledků 
nalétaných na  soutěžích v  loňském roce. 
Tedy z těchto šesti nominovaných má LMK 
Kopidlno hned tři zástupce a  to je již co 
říci.

To však není ještě tak úplně vše. Letos 
se trenérem této modelářské reprezentace 
ČR stal náš člen František Zajíc st. Je to vel-
ké uznání jeho dlouholeté obětavé práce 
v  klubu při výchově naší mládeže. Fanda 
se postupně stal, se svými zkušenostmi 
z  reprezentačního působení syna Fandy 
Zajíce ml., velice respektovaným modelá-
řem na všech soutěžích, kam se podíváme.

Není to však pouze Fanda, komu bych 
chtěl poděkovat za práci v mládežnickém 

kroužku. Je zde i  neúnavný nestor Vašek 
Krejčík, který již také pěknou řadu let pů-
sobí při výchově nových modelářů, a v po-
sledním období i  Zdenda Švorc, který je 
navíc mechanikem té něžnější, dámské 

části klubu. Bez takovýchto obětavých lidí 
bychom nikdy nedosáhli úspěchů, které 
nás zejména v posledních letech zdobí.

Ing. Milan Šafler,  
vedoucí leteckomodelářského klubu

František Zajíc st., trenér juniorské reprezentace ČR leteckých modelářů.
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Než zasáhl virus, modeláři stihli soutěže, drakiádu 
i nominaci do reprezentace 2021

Po  letních prázdninách se sešel žákovský 
modelářský kroužek v  nové klubovně. Přišel 
i jeden nový zájemce. Když si kluci a děvčata 
rozložili své věci a  začali stavět, zjistili jsme, 
že je nám tu trochu těsno. Ale s tím se nějak 
popereme. Ještě doladíme nějaké drobné de-
taily a bude klubovna, jak se patří.

Hned v  sobotu 5. září jsme jeli létat 
do  Všechova. Konala se tam dvou soutěž 
Českého poháru největších volných katego-
rií F1A a F1B. Naši žáci jeli bojovat o umístě-
ní, a hlavně body do juniorské reprezentace. 
A také jako generálka na nadcházející MČR. 
Velmi výborně si vedl Patrik Švorc v kategorii 
F1B, když nalétal v sobotu i v neděli plný po-
čet sekund a postoupil do rozletu. Nakonec 
v sobotu skončil třetí a v neděli šestý, vždy 
mezi seniory. V kategorii F1A v sobotu velmi 
pěkně létal Jan Lambert, kterému chybělo 
pouhých deset vteřin do  plného výsledku. 
Zato Honza Zajíc zřejmě „usnul na  vavří-
nech“ po  pěkném výsledku před týdnem 
v Senici. Skončil poslední a pochvalná slova 
od  trenéra rozhodně neslyšel. V  neděli to 

bylo o  poznání lepší a  skončil druhý za  Ja-
nem Lambertem.

Další víkend se na Všechově konalo Mist-
rovství České republiky F1ABC. Vyrazili jsme 
už v pátek, abychom nemuseli brzy vstávat. 
Psychická pohoda je totiž velmi důležitá. Léta-
lo se na sedm kol. První, prodloužené na čtyři 
minuty se povedlo jen Patrikovi. Honzovi Zají-
covi přes podpůrné mávání kolegů i soupeřů 
chyběla jedna sekunda. Jan Lambert po špat-
ném výstřelu letěl pouze 146 sekund. Škoda, 
protože potom všech šest kol odlétal samá 
maxima. Patrik Švorc létal dobře, ale ne vždy 

trefil při odhozu svého modelu ten správný 
vzduch, a  tak mu pár sekund chybělo. Hon-
za Zajíc v  pátém kole upustil vlečnou šňůru 
a  model byl zrovna ve  stoupavém proudu. 
Letěl krásně vysoko i se šňůrou, ale takový let 
se neměří. Naštěstí jeho částečně elektronic-
ký model zamezuje ulétnutí a po třech minu-
tách ukončí let i při neotevřeném háčku. Mu-
sel opravovat a časová tíseň a nervy udělaly 

své – letěl jen 126 sekund. Patrik vyhrál svoji 
kategorii F1B. Honza Zajíc vyhrál kategorii 
F1A žáků a Jan Lambert byl druhý.

V  neděli na  závodech v  Hořicích nás re-
prezentovali Václav Krejčík a Milan Šafler. My 
jsme ještě vstřebávali vítězství našich kluků 
a pomalu se chystali na odjezd ze Všechova. 
Milan s Václavem létali velmi dobře a získali 
další body do žebříčku i hodnocení modelářů.

Ke  Znojmu jsme vyrazili v  pátek 18. září 
na Český pohár velkých a středních kategorií. 
V sobotu se létaly velké kategorie. Výtečně si 
vedli Patrik Švorc a Jan Lambert, kteří nalétali 

plný výsledek. Honzovi Zajícovi pár vteřinek 
chybělo. Patrik po  rozletu v  kategorii F1B 
skončil v  seniorech na  krásném třetím mís-
tě. Jan Lambert skončil v kategorii F1A mezi 
seniory na  sedmém místě. Pokračovalo se 
další soutěží, i když zesílil vítr. Zanášel mode-
ly 1500 až 1800 metrů daleko od startoviště. 
To už také přijeli Václav Krejčík s  Milanem 
Šaflerem, kteří létali až v neděli. Kluci dolétali 
další dvě kola a další byla naplánována také 
na  neděli. Tak jsme odjeli do  penzionu a  šli 
na společnou večeři. V neděli se dolétala sou-
těž velkých modelů. V kategorii F1B si soutěž 
trochu pokrátili a Patrik skončil nakonec čtvr-
tý mezi seniory. V F1A kluci pár vteřin ztratili, 
v  juniorech vyhrál Honza Zajíc před Janem 
Lambertem. Následovala soutěž ČP v katego-
riích F1H a F1G. Vítr foukal okolo 5–6 m/s. To 
odradilo několik soutěžících a někteří, co lé-
tají velké a střední modely, už toho měli dost. 
Tak Patrik, Honza Zajíc a Václav ani do soutěže 
nenastoupili. Jan Lambert při prvním pokusu 
rozbil model, tak raději skončil. Po třetím letu 
se Frantovi Zajícovi při kroužení také rozbil 

model, a soutěž nedolétal. Milan Šafler skon-
čil na šestém místě. Na tento víkend bylo také 
v plánu žákovské mistrovství, ale pro nezpů-
sobilost terénu bylo odloženo.

Poslední zářijový víkend byly nejdříve na-
plánovány světové poháry, ale ty už na  jaře 
mezinárodní letecká federace kvůli korona-
viru zrušila. Byly sem přeloženy soutěže čes-
kého poháru v  Kožlanech, ale pro nepřízeň 

Drakiáda Kopidlno 2020.

Zleva Patrik Švorc – 1. místo na MČR, kategorie F1B; Jan Zajíc – 1. místo 
na MČR, kategorie F1A; Jan Lambert – 2. místo na MČR, kategorie F1A.

Vpravo druhá juniorka v kategorii A3 – Adélka Lambertová.
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počasí byly opět přeloženy na následující ví-
kend. Nám se to moc nehodilo, protože jsme 
na  neděli 4. října měli nachystánu drakiádu 
pro kopidlenské děti. Kluci potřebovali body 
do  reprezentace, a  tak jsme to museli nějak 
skloubit. Opět již v  pátek jsme odjeli směr 
Kožlany. Ubytování jsme si sehnali v  kem-
pu Kralovice. V sobotu nás po ránu přivítalo 
sychravé podzimní počasí s čerstvým větrem. 
Patrik v první soutěži zaváhal jen jednou, kdy 
mu pár sekund chybělo. Skončil na  třetím 
místě mezi seniory. Jan Lambert ve čtvrtém 
kole rozbil svůj model a  nestihl ho opravit, 
tak soutěž nedolétal. Honza Zajíc vyměnil 
model do větru, který neměl ještě tak úplně 
„v ruce“, a vždy mu několik málo sekund chy-
bělo. Mezi juniory skončil nakonec druhý. 
Pro avizovanou špatnou předpověď počasí 
na neděli se rozhodlo, že se pokusíme odlétat 
celou druhou soutěž v  sobotu. Pokračovalo 
se tedy bez přestávky další soutěží, ve které 
je také vypsána soutěž družstev. Jan Lambert 
odletěl jeden let a  rozbitá část modelu mu 
nedovolila létat dále. Patrik Švorc létal bez-
chybně. Ve třetím kole vítr úplně „lehnul“, kdy 
byl právě ve vzduchu Honza Zajíc. Nefoukalo 
to vůbec nikam, a  když přeběhl letištní plo-
chu tam a zpět, rozhodl se Franta Zajíc, má-
váním, vytvořit „termiku svépomocí“. Přidalo 
se ještě pár dobrovolníků a  členů družstva, 
kteří zkoušeli vytvořit stoupavý proud vzdu-
chu a  zároveň Honzu morálně podporovali. 
Fyzicky to musel uběhat sám. Trvalo to ještě 
asi dvacet minut, než se nám zdálo, že se to 
povedlo. Honza zatím dvakrát přeběhl letiště 
tam a zpět, už to chtěl vzdát, ale právě mo-
rální podpora od kolegy z družstva pomohla, 
že nevzdal. A vyplatilo se, téměř vyčerpán vy-
střelil svůj model do stoupavého proudu a za-
létl maximum. Soutěž byla po  čtvrtém kole 
ukončena, protože se otočil vítr na nedalekou 
vesnici a zesiloval. Patrik byl druhý mezi seni-

ory. Honza Zajíc mezi seniory sedmý. V soutě-
ži družstev skončili Patrik Švorc, Vítek Rössler 
a Honza Zajíc na krásném druhém místě. Bo-
hužel „turbínovou lopatku“, což je cena pro 
nejlepší družstvo, získává jen ten nejlepší. 
Na neděli ráno zbyly rozlety. Jeli jsme se po-
dívat a  pomoci měřit a  potom rychle domů 
na drakiádu.

Drakiáda se konala v prostorách Auto klu-
bu a občerstvení zajišťoval Milan Ryba. Moc 
děkujeme za poskytnutí prostor a vstřícnost 
při podávání občerstvení. Ve  čtrnáct hodin, 
kdy byl stanoven začátek, bylo vše připrave-
no – výstavka modelů, doprovodné soutěže. 
Jen účastníci se scházeli trochu pomaleji. Na-
konec se sešlo 25 létajících draků. Z  toho je 
ovládalo osm děvčat, patnáct chlapců a dva 
dospělí. Vítr nefoukal zas až tolik, ale draci 
létali dobře. Při silnějším větru bychom před-
vedli řiditelné draky, ale na to letos nedošlo. 
Na závěr byli vyhodnoceni nejmenší, největ-
ší, nejhezčí, nejlépe létající a  nejvýše létající 
draci, a to jak v dívčí, tak i chlapecké kategorii. 
Všichni účastníci si odnesli na památku malé-
ho dráčka a nějakou sladkost.

Další pátek jsme odjížděli opět do kempu 
v  Kralovicích. V  sobotu se na  letišti v  Kožla-
nech konalo Mistrovství České republiky v ka-
tegoriích F1H, F1G a v neděli v kategoriích A3, 
P30 a házedel. V sobotu byly dešťové přeháň-
ky a sychravo. Nejlépe si v kategorii F1H vedl 
Milan Šafler, který skončil sedmý. Velmi dobře 
létala Veronika Švorcová, která byla oceněna 
jako nejlepší juniorka. V kategorii F1G nejlé-
pe zalétal Patrik Švorc. V  neděli bylo počasí 
moudřejší, pod mrakem, ale hlavně nepršelo. 
V kategorii házedel slibně začali oba naši bor-
ci Zdeněk Švorc a Franta Zajíc. Potom v dru-
hém letu Franta „zahodil“ svůj model do stou-
pavého proudu a ten letěl výš a výš a dál a dál. 
A  dosud ho nikdo neviděl. Další model ne-
měl tak dobrý a výkon nestál za nic. Zdeněk 
skončil na pěkném pátém místě. V kategorii 
A3 sice Milan Šafler nalétal plný výsledek, 
ale v rozletu se mu nedařilo tak, jak by chtěl. 
Skončil na šestém místě a druhá mezi juniory 
se umístila Adélka Lambertová. Želízka v ohni 
jsme měli v kategorii P30, ale od začátku nic 
nešlo, jak by mělo. Mechanik Zdenda musel 
ladit, brousit, seřizovat, až sám málem nestí-
hal létat. Tak pár vteřinek chybělo a na medai-
lová místa to rozhodně nestačilo.

Potom nám vládní opatření kvůli korona-
viru zakázala létat i  scházet se v  žákovském 
kroužku. A to zatím až do dnešní doby. Přesto 
doufáme, že si letos ještě zalétáme. Naši re-
prezentanti odlétali sedm Českých pohárů 
a mistrovství, čímž si zajistili členství v  repre 
družstvu juniorů na rok 2021. Dle bodového 
součtu jsou všichni také v užším výběru pro 
mistrovství v příštím roce ve Francii. Odlétali 
jsme devět soutěží Českého poháru v  kate-
gorii F1H, mistrovství a dalších dvanáct veřej-
ných soutěží. Mrzí nás neodlétané žákovské 
mistrovství, ale nedá se nic dělat. Hlavně ať 
jsme všichni zdraví. Děkujeme za podporu.

František Zajíc
Veronika Švorcová – první juniorka v kategorii F1H.

Centrum SASanka – osoba 
pověřená k výkonu OSPOD

OSPOD neboli orgán sociálně-právní 
ochrany dětí je mezi veřejností znám 
spíše jako strašák, tzv. „sociálka“. Ve sku-
tečnosti se jedná o  institut, jehož pri-
márním cílem je zájem dítěte, jeho po-
hoda a  prospívání. Pracovníci Centra 
SASanka jsou na základě pověření Kraj-
ského úřadu KHK schopni zabezpečit 
výkon SPOD namísto sociálních pracov-
níků městského úřadu. V praxi to vypa-
dá tak, že pracovník městského úřadu 
vyhodnotí, že v rodině se odehrává ně-
jaká náročná situace, která má negativní 
dopad na vývoj dítěte. Pracovník Centra 
SASanka následně do  rodiny dochází 
a  pomáhá rodičům hledat cesty v  je-
jich obtížné situaci. Díky komplexnosti 
služby jsme schopni do  řešení situace 
zapojit také psychologa nebo rodinné-
ho poradce. V roce 2019 pracovníci Cen-
tra SASanka podpořili v rámci pověření 
k výkonu SPOD celkem 50 osob včetně 
dětí ze 17 rodin na Jičínsku.

Aktivity projektu jsou podpořeny 
z dotačního programu MPSV ze státní-
ho rozpočtu v oblasti podpory rodiny.

David Jung, Oblastní charita Jičín

Kamerový systém 
pomáhá při pátrání  
po vandalech

Kamerový systém v  Kopidlně potvr-
zuje oprávněnost svého pořízení. Místní 
oddělení Policie ČR má stále na zázna-
mech z kamer co dělat při vyhledávání 
různých činů. V  poslední době došlo 
k poničení a odcizení krytek na nových 
lavičkách na náměstí, najetí do stožáru 
veřejného osvětlení v  ulici Švermova 
a  poničení svítidla a  k  počmárání stě-
ny na  kulturním a  vzdělávacím centru 
a knihovně.                                                  (jt)
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HC Kopidlno opět získalo Challenge Cup

Hokejový tým z našeho města, HC Kopidl-
no, se tradičně účastnil Jičínské hokejové ligy 
ročníku 2019–2020, kdy přes nelehké začát-
ky, když se náš tým pomalu rozjížděl, nakonec 
potrápil favority soutěže a  probojoval se až 
do play-off. Celou soutěž se mu sice nepoda-
řilo vyhrát, ale postoupil do Challenge Cupu. 
Kopidlno ve  čtvrtfinále narazilo na  neoblí-
beného soupeře HC Blata, který první zápas 
vyhrál 6:0. Druhý zápas byla ale jiná písnič-
ka, tentokrát Kopidlno vypráskalo Blata 8:0 
a  v  prodloužení rozhodlo o  postupu. Ze se-
mifinále nečekaně postoupily celky HC Gema 
a tým z našeho města HC Kopidlno, který po-
razil ve dvou zápasech favorizovaný Holín 6:2 
a 6:3. Konec soutěže však, jako všechna spor-

tovní odvětví, poznamenal covid-19 a soutěž 
se na jaře 2020 nedohrála.

Ještě před začátkem soutěže ročníku 
2020–2021, který již nebyl neregistrovanou 
soutěží, ale tzv. Okresní soutěží ČSLH (aby se 
hrát oficiálně mohlo), se uskutečnilo finále 
Challenge Cupu hrané na jedno utkání mezi 
týmy HC Gema a HC Kopidlno.

Kopidlno mělo k dispozici hned dva gólma-
ny a  jako první se do branky postavil Luděk 
Kordík. Kopidlno jako první inkasovalo v 11. 
minutě a prohrálo první třetinu 1:0. V druhé 
třetině srovnal kapitán Kopidlenských Tomáš 
Jansta po průniku a přihrávce Louženského. 
Kopidlno ovládlo celou druhou třetinu, kdy 
Pavel Louženský postupně vybídl ke  skóro-

vání Jakuba Gottwalda a Petra Pšeničku, kdy 
oba gólovou přihrávkou nepohrdli a  zvýšili 
na 3:1. Tak skončila i druhá třetina.

V polovině zápasu do branky Kopidlna na-
stoupil Jirka Fikar, který nahradil svého starší-
ho kolegu Kordíka. Gema zápas ještě zdrama-
tizovala, když Maťátko svou druhou brankou 
snížil na 2:3.

Závěr patřil Kopidlnu, když po jedné bran-
ce přidali Pšenička, Gottwald s asistencí Jardy 
Jaroše a Jiřího Štočka a dvě vteřiny před kon-
cem také Pavel Louženský, který byl s bilancí 
1+4 hlavní postavou finále. Kopidlno tak vý-
sledkem 6:2 ve finále získalo vytoužený Cha-
llenge Cup.

Zdeněk Pekárek

Zleva stojí: Louženský, Plíšek, Pekárek, Postolka, Štoček, Brodský, Kraus, Odvárko, klečí zleva: Pšenička, Jansta, Gottwald, Kosina, Jaroš, Michal, leží: Kordík, Fikar.

Elektrické vedení už nebude hyzdit školní areál
V  rámci rekonstrukce celého škol-

ního areálu jsme oživili letitou nevy-
řešenou záležitost u  společnosti ČEZ 
Distribuce, a.  s., ohledně demontáže 
vrchního vedení nízkého napětí (NN) 
v tomto areálu a vyřešení nového na-
pájení rozvaděče veřejného osvětle-
ní (VO), jak bylo přislíbeno. Nakonec 
vyřešení nového napájení rozvaděče 
VO zůstalo na  městě, a  pokud si to 
vyřeší, tak společnost ČEZ z  jara ve-

dení včetně sloupů odstraní. Město 
řešení za  pomoci pana Knížka, který 
nám provádí údržbu veřejného osvět-
lení, našlo. Za  jeho vydatné pomoci, 
pracovníků Místního hospodářství 
a  firmy zhotovitele rekonstrukce ZŠ 
se podařilo v prostorách školního are-
álu položit nový zemní kabel pro na-
pájení rozvaděče VO a  tím může být 
nevzhledné vrchní vedení NN odstra-
něno.                                                          (jt)


